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ŽIVI IN MRTVI
L ju d je  b iv a m o  n a  ze m lji o k o 

li po l m ilijo n a  le t, h iše  g rad im o  
p e t tisoč  le t, k n jig e  b erem o  
p e ts to  le t, od  re lig ij se trg am o  
z a d n jih  sto  le t, ob s re č a n jih  s 
sm rtjo  p a  n as  k lju b  te m u  z m ra 
zi še en ak o  k a k o r  čisto  ta m  n a  
zače tk u , v  p re d k a m e n i dob i n a  
o p o te k av i p o ti p ra č lo v e k a  od 
d rev e sa  do v o tlin e . Vso n e iz
m e rn o  dobo od t a k r a t  do d an e s  
zelo slabo  p re n a ša m o  m ise l n a  
sm rt, za to  d av n o  o b red je , v e -  
kovne  m o litv e  in  sodobne  n a 
g ro b n e  g o v o re  n a v d ih u je  is ta  
g roza  p re d  resn ico , d a  p r ip a d a 
m o m in ljiv e m u  p le m e n u  in  d a  
je  v sak o  slovo ob k r s t i  za res  
posledn je .

N a o b la k e  b esed  je  b ilo  v  t i 
so č le tjih  izsoplih , za p isa n ih  in  
v k le sa n ih  o sm rti; n e k a j ž la h t
n ih , o g rom no  v eč  d rh ta v o  s la d 
kobn ih . T e  p ro iz v a ja m o  še zdaj 
iz m eseca  v  m esec, do o n ih  p r 
v ih  se tu  in  ta m  kdo  p rim o lč i.

D ru g o v a n je  z m r tv im i n i za 
raz s tav o  ja v n o s ti. S v o je  dva, t r i

r a jn k e  nosi v sa k  v  seb i, več  j ih  
m a lo k d o  m ore . K d a j p a  k d a j 
j ih  u zre , p o tih n e  in  se u m a k n e  
n a  sam o. To n i ža lo v a n je  s k r i
k i b o leč in  in  solzam i; je  m ire n  
po g led  n a  d ra g e  o b raze  in  p r i
s lu šk o v a n je  n jih o v im  d av n o  iz
reč en im  b esed a m ; je  k o t n e 
k ak šn o  re n tg e n iz ira n je  la s tn ih  
m is li in  p o če tij z n jih o v im  b le 
d im  ža rčen jem , obenem  že tu d i 
v e ja n je  v s a k d a n je  n ičev e  p u -  
h lo b e  s p rg išč a  t r a jn e jš ih  v re d 
not.

Do po lov ice  ž iv lje n ja , do 
d v eh  t r e t j in  nosim o sv o je  p re d 
n ik e  v  k rv i  n ezav ed n o , v  zv en u  
n a š ih  im e n  in  z u n a n jih  pod o b 
n o stih . Z azn am o  j ih  v  seb i 
m očneje , ko  se začn e jo  u m ira 
n ja . P o te m  se j ih  s s le h e rn o  
sm rtjo  zavem o  g lo b lje  v  do 
b re m  in  s labem . A li je  č lovek  
po v sa k em  p o k o p u  so ro d n ik a  in  
p r i ja te l ja  tro h o  m o d re jš i a li le  
m alo  p o ča sn e jš i v  sv o jih  v sa k 
d a n jih  p e h a n jih , o s ta n e  v p ra š 
ljivo . A  p o g reb i d ra g ih  zan es

ljiv e je  od k a te r ih k o li  d ru g ih  
ž iv lje n jsk ih  m e jn ik o v  o d g reb e - 
jo  tu d i  dosti re sn ic  o p re ž iv e 
lih .

S re č e v a n ja  z m r tv im i so ro d 
n ik i po k rv i  in  d u h u  m o re jo  za
to  d a ti  sp o z n a n ja  in  u m ir itv e  
h k ra ti .  Z ra s te jo  la h k o  v  d o ti
k a n ja  k a m n a  m o d ro s ti in  s lu te -

Na problem sko konferenco, k i 
je  b ila 9. 10. 1981, so se po osnov
n ih  o rgan izac ijah  tem eljito  p r i
p rav ili, dejavno  pa so se v k lju 
čile tu d i s trokovne  službe, kot 
kadrovska , socialna, služba za 
V PD . A kcija  n a  širokem  p o d 
roč ju  socialne po litike  in  v a rn o 
sti n i en k ra tn a , am pak  na j bi 
po tekala  stalno. S k lep i in  s ta li
šča s konference bodo naš  p r i
spevek  k  3. konferenci Zveze 
sind ika tov  S lovenije. O bjavili 
jih  bom o v  nas ledn ji številk i.

n ja  v re d n o t. K ončno  p a  iz t i 
p an j v  te m n ih  b lo d n ja k ih  zm e
ra j zn o v a  z ra s te jo  n o v a  ob ču te 
n ja  ž iv lje n ja .

In  če n as  d a n  m r tv ih  m o re  
bolj od d ru g ih  d n i o d p re ti p re 
tek lo s ti, s top im o  j i  b liže  in  p r i 
s lu h n im o  seb i in  sv o jem u  ro d u  
v n je j!  M a rja n  K o la r

HITREJE IN ODLOČNEJE 
REŠEVATI 

ODPRTA VPRAŠANJA
A ktiv invalidov je  m ed  d r u 

gim  pred lagal, n a j o zaposlitvi 
inva lidov  n a  d ruga  dela ne bi 
odločala sam o zd rav n ik  in  soci
a ln i delavec, am pak  vsaj še psi
holog, re fe ren t za inva lidske za
deve, ra v n a te lj in  p rizad e ti d e
lavec. P r i  razp isih  za laž ja  dela 
pa želijo  (tam , k je r  je  to  m ož
no) opom bo »prim erno  tu d i za 
invalide«.

Vodja službe za VPD je  po
vedal, da je  p rog ram  za p r i la 
goditev  n ek a te rih  del invalidom  
n are jen , tu d i den a r je  na voljo  
(š tir i s ta re  m ilija rd e ), v en d a r 
je  tre b a  še dosti strokovne ob
delave.

Kovači so p re k  svojega dele
gata  opozorili, da p ričak u je jo  od 
oddelka za m edicino dela rez u l
ta te , tu d i p ri dejavnosti ergo - 
ce n tra  na j b i stopili k o rak  n a 
p re j. S labe izkušn je  im ajo  z 
novim  m an ipu la to rjem , na k a 
te re m  delavci obolevajo. P re m a 
lo odgovorno še upo rab ljam o  za
šč itna  sredstva, pa tu d i stopn ja 
socialne varn o sti bo vedno  od 
v isna od u stv a rjen eg a  dohodka.

Valjarji so zelo natančno  a n a 
liz ira li odsotnost zarad i b o ln i
ške — področje, k i so m u tu d i 
d ru g i d isk u tan ti nam en ili p re 
cej pozornosti. K er jim  m an jk a  
dnevno  po 40—70 delavcev, je  
ostrina  n jihove d iskusije  raz u m 
ljiva . Tako so n a  prvo  m esto 
postav ili lenuhe, k i se rad i o g 
nejo  težkem u  delu. P oznajo  se
zonske bolnike, k i obolevajo 
n a jra je  spom ladi in  jeseni, ko 

(N adaljevanje na 2. strani)Zadnji dom

S PROBLEMSKE KONFERENCE SINDIKATA

Predvsem  o invalidih  
in bolniških izostankih
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(N adaljevanje s 1. strani)
so dela n a  po lju . P rav ijo , n a j bo 
k m et sam o km et, v in d u s trij i  pa 
delavec sam o delavec. N asled
n ja  k a teg o rija  so alkoholiki. (Po 
m n e n ju  socialnega oddelka jim  
bo tre b a  n am en iti še več pozor
nosti tu d i v  tozd ih . N eu re jen a  
nega  n a  domu in  n eu re jen o  v a r 
stvo p rav  tak o  m nožita  bo lniške 
izostanke. — Če b i vse to  u red ili, 
b i štev ilo  b istveno  padlo, saj 
zares bo ln ih  delavcev  spet ni 
tak o  veliko . N i pa mogoče do
p ustiti, da b i bo ln iške odso t
nosti ogrožale socialno varnost 
p rid n ih  delavcev.

J e k la r j i  so d isk u tira li u m ir 
jeno. K er se dosti bodejo  s 
f luk tuac ijo , so opozorili n a  to, 
da m lad im  delavcem  iz d ru g ih  
rep u b lik  • težko  nudim o osnovne 
pogoje za ž iv ljen je . M odern iza
c ija  jim  d a je  u p an je  na boljše 
delovne pogoje. Ko p a  bo delo 
je k la r je v  lažje, m orda  tu d i d e 
lavcev  zan j n e  bo tak o  težko 
dobiti.

D iskusija  d e leg a ta  iz tozda 
pnevm atični stroji je  segla na 
področje  p ro izvodnje. Z arad i 
s ta r ih  s tro jev  n jih o v i delavci 
vedno te ž je  dosegajo  norm e. Če 
to  ne bo kako  u re jeno , lahko  n a 
stan e jo  še ve like  težave.

D elegati so se nasp loh  zavzeli 
za bolj učinkov ito  povezavo 
m ed železarno in  zdravstvom , da 
b i se a k tu a ln e  s tv a ri h itre je  
u re ja le .

MANJ POZORNOSTI 
DRUGIM PODROČJEM

K er je  k o n ferenca  letos o 
v p ra ša n jih  d ružbenega s ta n d a r
da že razp rav lja la , jih  zdaj n i 
ponav ljala , a se je  tu d i d ru g ih  
tem  (š tip en d ijsk a  po litika, p lan  
k ad rov  itn .) le  bežno do taknila . 
P riložnost za svo jevrstno  ra z 
p ravo  je  h k ra ti  ponud ila  in  vze
la  d isk u s ija  delega ta  osn. o r 
gan izacije  tozda k o n tro la  k ak o 
vosti.

E d ina  je  n am reč  opozorila na 
dejstvo , da delavci že lezarne 
R avne v dnevnem  časopisju  pa 
po ra d iu  in  TV enako  ko t d ru g i 
občani zasledujem o analize, k r i
tike , iz jave, u k rep e  in  d ilem e o 
s ta n ju  v  našem  gospodarstvu. 
P ovedala je  tud i, da lahko  vse 
to  nakopičeno  povzroča m ed d e 
lavci m nogo več negotovosti ko t 
pa n p r. k o n k re tn o  s ta n je  v  že
leza rn i in  k ra ju .

Žal pa opozorilo n i izzvenelo 
zelo jasno  v te j sm eri, am pak  
je  dovolilo v tis, k a k o r da v id i 
sam o slabosti, ne pa tu d i po 
z itiv n ih  dosežkov v n aši d ružbi. 
Z ato  je  b ila  rea k c ija  navzočih  
ostra, do dialoga pa n i prišlo . 
O bvelja la  je  zah teva, n a j v  k o n 
tro li kakovosti sestav ijo  novo 
oceno, v n je j p a  vsaj za ž e le 
zarno svojo k ritik o  k o n k re tiz i
ra jo . — K o bo to  oprav ljeno , bo 
m o o te j te m i nap isa li k a j več.

M a rja n  K olar

Invalidska problematika 
v železarni Ravne in mladi

(Iz razprave na poročilo problemsko-volilne seje OK ZSMS Ravne na Koroškem
24. 9. 981)

Invalidska problematika je zelo ob
sežno področje, zato je potrebno, da 
se čim širše obravnava. Ob vse večji 
skrbi skupnosti za človeka je posa
meznika težko zadosti učinkovito in 
neposredno zavarovati pred bremena, 
ki mu jih vsak dan sproti nalaga živ
ljenje. Dolgo je veljala miselnost, da 
se delavec lahko povsem prilagodi de
lovnim pripravam, procesom in delov
nemu okolju. Danes pa skušamo de
lovne naprave, delovne procese in de
lovno okolje prilagoditi delavcem. Ne
ustrezni delovni procesi in okolje sla
bo vplivajo na delavčevo storilnost, 
pčutje in zdravje. Skupek vseh dejav
nikov, ki skrbijo za ohranitev dina
mičnega ravnovesja, imenujemo kom
pleksno varstvo pri delu.

Naloga zdravstvene službe in OZD 
je v tem, da skrbita, da vsak delavec 
opravlja delo, ki ustreza njegovemu 
zdravstvenemu stanju in psihofizičnim 
sposobnostim.

Neposredna nevarnost za invalidnost 
je podana, kadar delovni pogoji na 
posameznih delih in nalogah ne glede 
na higienske in tehnično-varstvene 
ukrepe, ki se uporabljajo ali jih je 
možno uporabljati pri delu, v tolikšni 
meri vplivajo na zdravstveno stanje 
in delovno zmožnost zavarovanca, da 
mora ta nujno spremeniti delo ali oko
lje, kjer bi sicer postal invalid.

V železarni Ravne zaposlujemo 11 %  
invalidov. V starosti do 27 let je za
poslenih 24 invalidov III. kategorije 
invalidnosti. Ti delavci so popolnoma 
nezmožni ali le deloma zmožni za svo
je delo, zmožni pa so poln delovni 
čas opravljati drugo ustrezno delo ali 
s e  lahko s poklicno rehabilitacijo us

posobijo za tako delo. Na poklicni re
habilitaciji v srednji tehnični šoli ima
mo 4 mlade delavce. V postoku za 
oceno po invalidski komisiji je 6 mla
dih delavcev v starosti do 27 let.

Visok odstotek invalidnosti v žele
zarni Ravne povzroča probleme pri se
danjem zaposlovanju že teh delavcev, 
ki so v postopku za oceno invalid
nosti.

Glede na naravo dela (težki delovni 
pogoji in število invalidnih in za delo 
manj zmožnih delavcev) je vedno manj 
prostih del, ki so primerna za zapo
slovanje invalidov, saj so delovni po

goji in narava dela v črni metalurgiji 
taki, da sami po sebi izključujejo zapo
slovanje z zdravstvenimi omejitvami. 
Zato moramo biti pozorni na to, da 
delavci uporabljajo osebna zaščitna 
sredstva, da se z njihovo uporabo 
škodljivi vplivi zmanjšajo vse do nor
malnih količin. Kjer pa so tehnične 
možnosti, je potrebno še naprej zmanj
ševati telesne obremenitve.

Zlasti je potrebno poudariti to, da 
je veliko delavcev ocenjenih po inva
lidski komisiji prav v času, ko od njih 
pričakujemo maksimalno delovno sto
rilnost in je njihova delovna doba ob 
nastanku invalidnosti kratka.

nastopa kot vzrok bolezen, v nekaj pri
merih pa tudi nesreča pri delu, zato 
ne moremo kot razlog navajati le tež
ke delovne pogoje. Med obolenji za 
nastanek invalidnosti so v največji me
ri zastopane bolezni kosti in gibal. To 
pa nam kaže, na kakšne omejitve mo
ramo računati v postopku iskanja 
ustreznega dela. Težave pa so še več
je, kadar pri delavcu nastopi več ome
jitev hkrati. Vsekakor je bolezen sta
nje, s katerim se je težko sprijazniti, 
saj zahteva mnoge spremembe v načinu 
življenja. Prilagoditev na novo stanje 
pa zahteva od človeka velike psihične 
napore.

PRIPRAVE PREDLOGOV AOD, 
DEFICITARNOSTI IN IZJEMNIH 

TEMPERATUR SISTEMA DELITVE OD
V službi za sistem OD smo v oktobru opravili raz

govore in uskladitve predlogov za deficitarnost, izjemne 
tem perature in AOD. Nadaljnje aktivnosti na tem 
področju bodo potekale po naslednjem predvidenem 
zaporedju:

— Obravnava predlogov na razširjenih komisijah 
KSZ — od 2. do 6. 11. 1981

— Posredovanje pripomb komisij KSZ službi za 
sistem OD — do 10. 11. 1981

— Obdelava pripomb komisij KSZ v službi za si
stem OD in posredovanje predlogov delovnim skupinam 
— do 20. 11. 1981

— Obravnava sprememb in dopolnitev‘na delovnih 
skupinah o AOD, deficitarnosti in izjemnih tempera
turah ter stališč DPO o referendumu, ki je bil 25. sep
tembra — od 23. do 27. 11. 1981

— Posredovanje pripomb delovnih skupin službi za 
sistem OD — do 4. 12. 1981

— Strokovna obdelava pripomb delovnih skupin v 
službi za sistem OD — od 7. do 18. 12. 1981

— Posredovanje končnih predlogov komisijam KSZ 
za predlog delavskim svetom in informacija delovnim 
skupinam — do 20. 12. 1981

— Obravnava končnih predlogov na komisijah KSZ 
in informiranje delovnih skupin — od 21. do 25. 12. 1981

— Priprava predlogov za DS DO in DS tozdov oz. 
delovnih skupnosti in objava — do 8. 1. 1982

— Seja DS DO — 15. 1. 1982
— Seje DS tozd in DSSS — od 18. do 20. 2. 1982
— Referendum — 27. 1. 1982
— Veljavnost — 1. 1. 1982

Služba za sistem OD

Pri izobrazbeni strukturi invalidov 
ugotavljamo, da je dokaj neugodna. 
Ob upoštevanju tega dejstva je po
trebno vse večji pomen dati poklicni 
rehabilitaciji, prekvalifikaciji ali do
kvalifikaciji.

Pri ugotavljanju vzrokov za nasta
nek invalidnosti v večini primerov

‘ .’ '  :

Ena naših ulic

Zaposlovanje invalidov predstavlja 
enega izmed problemov, saj ugotav
ljamo, da kljub mnogim rešenim pri
merom tak način reševanja nd najbolj
ši, ker smo se s tem problemom naj
večkrat ukvarjali le socialni delavci. 
Ker je pojav invaliditete obsežen, smo 
se ukvarjali s postopkom od uvedbe 
postopka do ocenitve po IK. S sprot
no strokovno in sistematično obdelavo 
invaliditete v TOZD in delovnih 
skupnostih želimo prek komisij za 
varstvo pri delu in varstvo okolja pro
blematiko podružbiti do take mere, da 
bo postala skrb in odgovornost vseh 
delavcev. Na področju invalidske pro
blematike smo izdelali analize, kjer 
smo prišli do bitsvenih ugotovitev no
vih predlogov in rešitev.

Za ponovno ustanovitev komisij za 
varstvo pri delu in varstvo okolja so 
dale predlog temeljne organizacije in 
delovne skupnosti z namenom, da se 
dejavnost vse bolj razširi na področju 
preventivnega varstva delavcev (kom
pleksnejša obravnava). Njene naloge 
so tudi v tem, da spremljajo in opo
zarjajo na probleme, ki se pojavljajo, 
da sodelujejo pri razporejanju delav
cev glede zdravstvenih sposobnosti, in
validnosti, da sodelujejo glede vpra
šanj tehnične opremljenosti, da se 
vključujejo v reševanje problemov 
okolja dela ipd.
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Pred montažo

S pravilnikom o delovnih razmerjih 
pa je že organiziran del tega varstva. 
Delavci, ki še niso dopolnili 18 let, 
uživajo v delovnem razmerju posebno 
varstvo, in sicer:

— ni jim mogoče naložiti težkih te
lesnih del,

— drugih del, ki lahko škodljivo in 
s povečano nevarnostjo vplivajo na 
zdravje oz. na zdravstveni razvoj,

— ni jim mogoče naložiti, da delajo 
več kot poln delovni čas ali ponoči.

V tem pravilniku je določeno za de
lavce, ki še niso dopolnili 18 let, da 
imajo pravico do dodatnih dni dopu
sta. Mladina nad 18 let v železarni 
Ravne opravlja razna dela in naloge, 
kjer je določena preventivna zaščita 
— zdravniški pregledi, tehnična zašči
ta, osebna zaščita, preverjanje znanja 
iz varstva pri delu in organiziranje 
glede na omejitve (razporejanje po psi
hofizičnih sposobnostih). Mladi de
lavci, zaposleni na raznih delih in na
logah, ki jih opravljajo, imajo mož
nost, da se z dodatnimi tečaji in po
dobno usposobijo za dodatna opravila 
in s tem napredujejo. Torej je vse 
večji poudarek na humanizaciji dela 
(kjer na človeka deluje vse manj ob
remenitev).

Novi zakon o temeljnih pravicah iz 
pokojninskega zavarovanja naj bi ure
dil pokojninsko in invalidsko zavaro
vanje v skladu z ustavnimi izhodišči in 
zakonom o združenem delu. Posebno 
pozornost se v razpravah ob predlogu 
zakona posveča novi ureditvi invalid
skega zavarovanja, ki temelji na vlogi

Za visokim  zaostankom  p ri 
Predvidenem  planu skupne proiz
vodnje v avgustu  (26,5 odst.) je  bil 
v septem bru presežen p lan  skup
ne proizvodnje za 2,1 odst., v ku- 
rnulativi še zaostajam o 1,5 odst. 
Mesečni zaostanek p ri odprem i

delavcev organizacij združenega dela 
pri zagotavljanju pravic delovnim in
validom. Sedaj je v javni razpravi tudi 
osnutek statuta skupnosti pokojnin
skega zavarovanja.

Glede na dosedanje ugotovitve je 
nujno potrebno razmisliti o primemo- 
std določenih delovnih mest za inva
lide, kakor tudi preučiti mesta v delov
ni organizaciji in s tem omogočiti ne
moten prebod invalida iz ene temeljne 
organizacije v drugo, še naprej siste
matično delati za izboljšanje kulture 
delovnega okolja, raziskati vzroke za 
nastanek invalidnosti, da se bodo us
tvarili pogoji za racionalno zaposlova
nje oseb z zmanjšano delovno zmož
nostjo. Zato je nujno, da tudi druge 
delovne organizacije to upoštevajo in 
s tem ustvarijo pogoje za zaposlovanje 
teh oseb v naši občini. Za boljšo pred
stavitev problematike v občinskem me
rilu bi bilo potrebno izdelati analize 
s tega področja, ki bi pokazale, na ka
terih delih in nalogah bi se naj inva
lidne osebe zaposlile.

Problemi nastajajo pri zaposlovanju 
žensk, saj je v naši občini premalo del, 
kjer bi se ženske lahko zaposlile.

Letošnje leto, ki ga je generalna 
skupščina OZN razglasila za medna
rodno leto invalidov, naj bi čim več 
skrbi posvečalo invalidski problema
tiki. Razporeditev delavca na drugo 
delo nam ne sme pomeniti prenehanje 
zanimanja zanj in za njegove težave, 
temveč mu moramo pri nadaljnji 
vključitvi v novo delovno sredino Srn 
bolj pomagati.

Irma Fajmut

znaša 11,0 odst. v  kum ula tiv i bele
žimo tu  prekoračitev  1,8 o d s t 
F ak tu riran a  eksterna b ru to  rea li
zacija je  b ila  presežena za 12,2 
odst., v kum ulativ i znaša p rekora
čitev 11,6 odst. P ri izvozu (v S) za
ostajam o za predvidenim  m eseč

n im  načrtom  le 5,1 odst., k a r  je  
delno izboljšalo tud i stan je  v k u 
m ulativi. Zaostanek tu  znaša 54,9 
odst. (v avgustu  51,1 odst.) P redv i
deni izvoz v  septem bru so p rese
gle TOZD: v a lja rn a , jeklovlek, 
s tro ji in  deli te r  rezalno orodje.

TOZD JEKLARNA. V septem 
b ru  je  TOZD zaostala za p redvi
denim  planom  skupne proizvodnje 
0,4 odst., m edtem  ko zaostaja za 
operativnim  planom  4,2 odst. 
Vzrokov za to  je  več, od pom anj
k an ja  kvalite tnega starega železa, 
k a r  povzroča večkratno  zalaganje, 
s tem  pa se podaljšu je  izdelavnl 
čas, do neredne dobave potrebnih  
m aterialov — fero  legur, Samotne 
opeke itd. in do okvare žerjava 
grabilca na p rip rav i vložka. Na 
40-tonski el. obločnih pečeh pa je

ODSTOTEK DOSEGANJA OPERATIVNEGA PLANA 

SKUPNE PROIZVODNJE

T O Z D SEPTEMBER KUMULATIVNO

JEKLARNA 9 5 , 8 98,2

ob p rav k a r izvršenih generalnih 
popravilih  p rihajalo  do večjih  za
stojev zaradi okvar.

TOZD JEKLOLIVARNA. TOZD 
je  dosegla načrtovano skupno pro
izvodnjo v višini 102,4 odst. Teža
ve, s katerim i se sreču jejo  v 
TOZD, pa so več ali m anj enake 
kot v pretek lih  m esecih: velika iz
trošen ost oprem e in stro jev  v p ro
izvodnih obratih  te r  pom anjkanje 
delavcev sta  k ljučna problem a, ki 
onem ogočata večje aktivnosti za 
povečanje produktivnosti in obse
ga proizvodnje te r  izboljšanja k a 
kovosti.

TOZD VALJARNA. TOZD je  v 
sep tem bru  presegla predvideni 
p lan  skupne proizvodnje za 3,5 
odst. Zelo visoka je  prekoračitev  
p ri proizvodnji lahk ih  profilov
52,2 odst., p ri gredicah pa znaša 
4,6 odst., m edtem  ko zaostaja p ro 
izvodnja sredn jih  profilov 0,4 odst.

TOZD KOVAČNICA. O dprem a 
v TOZD je  bila v septem bru več
ja  od p lan irane za 6,1 odst., ven
d ar je  finančni rezu lta t zaostal za 
p redvidenim  za 3,3 odst., k e r je  
bilo izdelanih precej navadnih  in 
nizko leg iranih  jekel. V starem  
delu  kovačnice je  potekala proiz
vodnja brez večjih  zastojev, kova
ška lin ija  pa je  m irovala teden dni 
zaradi u red itve  stro ja . P recej te 
žav nas ta ja  na kovaškem  stro ju  
zaradi p rem ajhne dobave ingotov 
iz TOZD jek larna, še slabše pa je  
z dobavo gredic iz TOZD v a lja r
na, saj zadnje čase valjan ih  g re
dic sploh ne dobavljajo, k a r  po
vzroča pogoste zastoje v proiz
vodnji.

TOZD JEKLOVLEK. Mesečni 
p lan  skupne proizvodnje je  TOZD 
presegla za 8,6 odst. P ri vlečenem  
je k lu  za 19,0 odst. in  brušenem

T O Z D

ODSTOTEK DOSEGANJA NAČRTOVANE (g a )

SKUPNE PROIZVODNJE ODPREME
FAKTURIRANE EKSTER
NE REALIZACIJE 
(b ru to  re a liz a c ija )

IZVOZA

s e p te m b e i kum ulativ . s e p te m b e r kum ula tiv . s e p te m b e r kum ulativ .
i  l; i

kum ulativ .

JEKLARNA 9 9 ,6 9 6 ,7 - - - - -

JEKLOLIVARNA 1 0 2 ,4 1 0 3 ,6 1 1 4 ,7 1 1 3 ,4 1 3 6 ,1 1 2 5 ,8 7 3 ,2 8 4 ,6

VALJARNA'. 1 0 3 ,5 9 8 ,4 8 0 ,3 9 8 ,7 1 1 0 ,9 1 1 5 ,3 1 3 4 ,4 7 1 ,5

k o v a č n ic a 1 0 7 ,5 1 0 9 ,9 10 6 ,1 1 2 0 ,8 9 6 ,7 1 1 4 ,3 8 0 ,6 9 9 ,4

JEKLOVLEK 1 0 8 ,6 1 0 2 ,2 10 6 ,4 1 0 0 ,7 1 4 7 ,4 1 1 3 ,0 1 4 4 ,5 6 3 ,5

ORODJARNA 1 1 6 ,0 1 0 4 ,6 10 1 ,4 1 0 3 ,8 9 4 ,7 7 9 ,5 - -

STROJI IN DELI 9 2 ,8 9 8 ,0 8 7 ,6 9 8 ,0 9 6 ,2 1 0 2 ,9 1 0 9 ,9 2 7 ,2

-  nož i, b rzo rezn o  o ro d je 1 0 2 ,7 9 8 ,8 8 9 ,6 9 4 ,2 1 0 8 ,6 1 1 2 ,8 5 7 ,4 7 3 ,6

-  g red ice - 9 8 ,6 - - - - - -

-  pa lice - 1 2 8 ,8 - 1 2 9 ,3 - 1 4 4 ,6 - -

LNDUSTRIJSKI NOŽI 6 9 ,7 1 0 1 ,5 7 9 ,0 9 8 ,4 1 0 8 ,2 1 1 4 ,4 5 7 ,4 7 3 ,6

PNEVMATIČNI STROJI 8 0 ,9 8 7 ,8 81 ,2 8 7 ,8 1 1 3 ,2 1 2 0 ,9 2 ,3 1 5 ,0

VZMETARNA 9 9 ,1 9 4 ,8 9 9 ,0 9 4 ,9 1 2 1 ,3 1 1 4 ,7 9 1 ,0 7 3 ,0

REZALNO ORODJE 1 0 7 ,6 1 1 1 ,9 8 7 ,2 1 1 0 ,8 1 2 7 ,5 1 1 6 ,6 2 2 8 ,1 7 4 ,2

KOVINARSTVO LJUBNO 1 5 8 ,0 114 ,1 1 5 2 ,6 1 0 9 ,9 1 4 7 ,8 1 0 3 ,5 - -

ARMATURE MUTA 1 0 5 ,7 4 6 ,3 1 0 0 ,4 4 5 ,0 9 6 ,8 4 1 ,1 3 4 ,5 9 ,3

k a l il n ic a - - - - 9 8 ,8 7 7 ,4 -

STROB. DRUGIH TOZD-DS “ - - 9 6 ,7 1 0 0 ,8 - -

s k u p a j  d e l o v n a  o r g a n iz a c ij a 1 0 2 ,1
03 *S 89 .0 1 0 1 ,8 U 2 .2 111 .6 94 .9 54 .9

Kako dosegamo plan 
proizvodnje
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T O Z D

ODSTOTEK DOSEGANJA V PRIMERJAVI Z ENAKIM OBDOBJEM LANI

SKUPNE PROIZVODNJE ODPREME
FAKTURIRANE EKSTER. 

REALIZACIJE IZVOZA

se p te m b e r kum ula tiv . s e p te m b e r kum ula tiv . s e p te m b e r kum ulativ . s e p te m b e r kum ulativ .

JEKLARNA 1 1 1 ,7 9 8 ,5 - - - - - _

JEKLOLIVARNA 9 9 ,6 101 ,8 1 1 0 ,1 9 3 ,8 1 4 0 ,3 1 2 8 ,0 4 5 ,5 7 4 ,0
VALJARNA 9 7 ,4 1 0 0 ,6 8 4 ,6 1 0 2 ,2 1 2 7 ,5 1 4 3 ,8 1 5 0 ,4 7 6 ,2

KOVAČNICA 1 1 0 ,6 1 1 6 ,9 1 0 3 ,4 1 1 0 ,5 9 8 ,2 1 3 8 ,1 6 4 ,6 9 5 ,0

JEKLOVLEK 1 15 ,1 1 0 2 ,2 1 1 0 ,0 1 0 2 ,5 1 7 3 ,3 1 4 5 ,3 9 3 ,3 6 7 ,3

ORODJARNA 2 4 8 ,6 - 1 3 7 ,9 - 1 8 3 ,7 - - _

STROJI IN DELI 1 3 8 ,3 1 1 3 ,3 9 9 , 2 1 1 2 ,5 1 6 1 ,0 1 5 2 ,1 - 7 0 6 ,8
-  n ož i, b rz o re z n o  o ro d je 9 3 ,7 1 0 3 ,9 8 3 ,8 1 0 3 ,4 1 1 0 ,0 1 2 9 ,1 9 3 ,5 1 0 1 ,3
-  g red ice - 8 0 ,7 - - - - - _

-  pa lice - 6 8 ,2 - 6 8 ,1 - 8 2 ,8 - -

INDUSTRIJSKI NOŽI 3 8 ,0 9 2 ,3 6 5 ,0 9 5 ,7 1 0 7 ,4 1 2 9 ,5 9 3 ,5 1 0 1 ,3

PNEVMATIČNI STROJI 9 1 ,9 8 4 ,4 9 5 ,2 8 2 ,1 1 5 1 ,1 1 6 5 ,1 - 1 3 ,1

VZMETARNA 1 0 2 ,3 9 2 ,9 1 0 8 ,0 9 3 ,5 1 4 2 ,9 1 3 2 ,2 8 9 ,6 5 3 ,8

REZALNO ORODJE 'j 00 8 7 ,3 5 6 ,5 8 4 ,8 1 3 2 ,0 1 3 1 ,5 1 5 5 ,2 8 1 ,1

KOVINARSTVO LJUBNO 1 3 0 ,6 1 0 8 ,6 1 2 5 ,4 1 2 2 ,4 1 7 5 ,8 1 5 6 ,0 - -

KALILNICA - - - • - 1 2 6 ,1 37 ,4 - -

STOR. DRUGIH TOZD-DS - - - - 1 4 6 ,3 1 3 6 ,6 - _

SKUPAJ DELOVNA ORGANIZACIJ/ 1 0 4 ,5 1 0 0 ,9 9 2 ,8 103 ,1 1 3 3 ,8 1 4 3 ,7 1 5 0 ,1 9 1 ,1

jek lu  40,9 odst., zaosta ja pa proiz
vodnja luščenega jek la  za 50,3 
odst. in  vlečena žica 20,0 odst. Zelo 
zaskrb lju joče je  stan je  p ri luščil- 
n ih  stro jih , saj je  veliki luščilni 
stroj že skoraj popolnom a d o tra 
jan , tako da bo tu  predvidena ko
ličina proizvodnje v  prihodnje 
znatno  pod načrtovano.

TOZD ORODJARNA. P redv ide
ni p lan  skupne proizvodnje v 
TOZD je  bil presežen za 16,0 odst., 
za planom  je  zaostala le proiz
vodnja orodnih plošč 15,2 odst. V 
sep tem bru  so nastale  težave pri 
b ru šen ju  rezkaln ih  glav zaradi po
p rav ila  b rusiln ih  strojev. V po
p rav ilu  pa so b ili zaradi velike iz- 
trošenosti tu d i rezkaln i stroji.

TOZD STROJI IN DELI. TOZD 
tud i v septem bru ni dosegla p red 
videnega p lana skupne proizvod

nje. Tako zaosta ja p ri obdelanih 
u litk ih  50,0 odst., valjih  56 odst. in  
stiskaln icah 8,9 odst. P resežena pa 
je  bila proizvodnja obdelanih od
kovkov 18,7 odst., sestav ljen ih  iz
delkov 50,0 odst. in  razn ih  delov 
34,7 odst., m edtem  ko je  proizvod
n ja  stro jev  za predelavo in  delov 
za vozila m irovala. N edoseganje 
predvidenega p lana je  nastalo  
predvsem  zarad i celotnega izpada 
valjev  za ZSSR te r  le  delne od
prem e valjev  za Sisak, v retensk ih  
glav za Jesenice, osovin za Rade 
K ončar te r  batov za M agnohrom.

TOZD INDUSTRIJSKI NOŽI.
Z aostanek za m esečnim  planom  

skupne proizvodnje v TOZD zna
ša 30,3 odst., saj je  v m inulem  
m esecu izpadla proizvodnja gredic 
te r  obdelanih palic. Industrijsk ih  
nožev je  bilo izdelanih za 4,2 odst.

Pri m izarjih

več, kot je  predvideno s planom, 
pri brzoreznem  orodju  pa zaosta
ja  TOZD za 33,4 odst.

TOZD PNEVMATIČNI STRO
JI. Z arad i izpada votlosvedrnega 
jek la  te r  neizdobave vložka za v r 
ta lne  drogove v TOZD ni b il dose
žen predvideni p lan  skupne pro
izvodnje. Težave so nasta le  zaradi 
večjih  okvar na že ita k  d o tra ja 
nem  stro jnem  parku  in daljših  po
p rav ilih  od TOZD SGV. Iztrošeni 
s tro ji in  nap rave pa vplivajo  
predvsem  na sprem em be norm al
nega toka m ateriala, s tem  pa n a 
sta ja jo  ozka grla v proizvodnji. 
K asn itve so bile tud i v  dobavah

Na željo članov  D ruštva  inže
n ir je v  in  teh n ik o v  sm o o rgan iz i
ra li 26. 9. 1981 strokovno e k sk u r
zijo v tozd kov inarstvo  L jubno. 
R azen  pro izvodnega procesa in  
osnovne dejavnosti tozda sm o si 
og ledali tu d i d ru g e  znam enitosti 
S av in jske  in  L ogarske doline. P o t 
nas  je  vodila do p rvega  postanka 
v M ozirskem  gaju , k je r  smo si 
ogledali razstavo  del Ja n k a  Do
lenca iz V uzenice. N aravne lepo te  
pa n am  je  razkaza l tov. F ran c  Š ti
glic, p red s ta v n ik  tozda k o v in a r
stvo.

Po p rih o d u  v  L jubno  sm o si 
ogledali proizvodno halo. P re se 
n e tila  nas je  u re je n o st in  čistoča. 
Le stežka smo še p repoznali m ed 
n ov im i s tro ji t is te  s ta re , k i so tja  
p riro m ali iz tu k a jšn jih  obratov. 
V eseli sm o b ili očitnega nap redka, 
še zlasti, k e r  so z m alo sredstv i, 
v en d a r pa s p rizadevnostjo  in  za
gnanostjo  dosegli ta k šen  uspeh.

K asn e je  sm o pot n ad a ljev a li do 
s lapa R inka in  se ustav ili v  P la 
n in sk em  dom u, k je r  sm o se s 
p re d s ta v n ik i tozda k ov inarstvo  
pogovarja li o sk u p n ih  in te re s ih  
in  p rob lem ih . R azložili sm o jim  
dejav n o st in  o rg an iz iran o st n a 
šega d ru š tv a , o n i p a  so  izrazili

Taka priznanja prejemamo

naročenih  s tandardn ih  delov iz t r 
govske mreže.

TOZD VZMETARNA. Vzrok 
nedoseganja p lana skupne proiz
vodnje (zaostanek znaša 0,9 odst.) 
je  predvsem  posledica pom anjka
n ja  delavcev. P ri vzm etnih pali
cah je  bil p lan  sicer presežen za 
29,3 odst., zaostala pa je  proizvod
n ja  lis tn a tih  vzm eti za 8,2 odst.

TOZD REZALNO ORODJE. 
TOZD je  presegla predvideni m e
sečni n ačrt skupne proizvodnje za 
7,6 odst. k ljub  težavam , ki so n a 
sta le zaradi nekvalitetn ih  b rusn ih  
segm entov, pom anjkan ja  karb id 
ne trd in e  za rezila in  okvare plo- 
ščinskega brusilnega s tro ja  za 
profilno brušenje.

TOZD KOVINARSTVO LJUB
NO. M esečni p lan  skupne proiz
vodnje je  TOZD presegla za 58,0 
odst. P roizvodnja bi lahko  bila 
še večja, če ne bi prišlo  do zakas
n itev  dobav vložka za prodajn i 
m ost trak to rja . N adaljevale pa so 
se tud i težave p ri obdelavi vzvo
dov.

željo o  u stan o v itv i podružnice, 
saj sm o si bili enotni, da nas v e 
žejo isti in te res i in  bi zato laž je  
reševali n e k a te re  problem e, ko t 
n p r . na področju  p rev a jan ja  in  
o rg an iz iran ja  stro k o v n ih  p re d a 
v an j in  ekskurz ij.

K er o rgan iz iram o strokovne 
ek sk u rz ije  p redvsem  zato, da bi 
se iz v idenega ka j naučili, lahko  
trd im o , da op isana  pot n i b ila  za
m an. In  ka j smo spoznali? P re d 
vsem  to, da bi n e k a te re  rešitv e  
problem ov in v estiran ja , izg rad 
n je  lahko  u v e ljav lja li tu d i v  n a 
ših  tu k a jšn jih  tozdih, saj sm o^v 
razgovoru  s tov. S traškom , ra v 
n a te ljem  tozda kov inarstvo , s li
šali, da so celotno investicijo , ki 
je  v zak ljučn i fazi, izpelja li po 
p lan u  in  niso u v e ljav lja li p o d ra 
žitev. V em o pa, da so pod raž itve  
investic ij v železarn i v e lik  p ro 
blem , d a  o dokončan ju  del in 
p la n ira n ih  ro k ih  n e  govorim o.

In  drugo: o b je k te  splošnega 
pom ena, k o t je  M ozirski gaj, k je r  
so tozdi, o b r tn ik i i n posam ezni ki 
p o k rov ite lji posam znih  ob jek tov , 
le - te  tu d i u re ja jo  in  vzdržu jejo , 
ti pa jim  služijo  k o t o k ras  in  r e 
k lam a h k ra ti.

DIT NA OBISKU V TOZDU KOVINARSTVO



St. 20/1981 I N F O R M A T I V N I  F U Z l N A R 5

Vem o, ko liko  sred stev  v laga 
železarna v  iz g rad n jo  in  vzd rže
v an je  e n a k ih  in  podobnih  o b je k 
tov, k i jih  upo rab ljam o  n e  le d e 
lavci železarne, am p ak  vsi k r a 
jan i. A li n e  bi b ilo  sm otrno, da 
b i se n p r  p r i  n a d a ljn ji izg rad n ji 
športno  rek reac ijsk eg a  cen tra  
»Ivareko jezero« v k lju č ile  tu d i 
d ruge DO v  občini (več p o k rov i
te ljev  m an jši s tro šk i posa
m ezn ika), n e  pa tak o  k o t sedaj, 
ko im am o obču tek , da je  že lezar

na m olzna k rav a , osta le  DO pa 
to  izkoriščajo, DO, k i so  izvaja lke  
del n a  ob jek tih , p a  si še u s tv a r 
ja jo  p resežke  diohodka.

K akšno  podobo p a  bi n am  la h 
ko n u d il n a š  park , če  b i posa
m ezne zelenice in  cvetlične n a 
sade u re ja li sam i ali za in te re s i
ran i posam eznik i (m lad ina, p io 
n irsk a  d ru š tv a  in  osta le  o rg an i
zacije) pa bom o m orda lahko  v i
deli n as led n je  leto .

E rn e s t A rih

Komunisti o aktualnih 
vprašanjih

NOV RAČUNALNIK 
BREZ TERMINALOV

»Potem ko sem  le ta  1973 končal 
faku lteto  za elek tro tehniko  v 
L jubljan i, sem  se zaposlil v  r a 
venski železarni, v službi za av 
tom atsko obdelavo podatkov, v 
tak ra tn em  sek to rju  za gospodar
jen je . Po vojaščini in  p rip rav n i
ški dobi sem pričel op rav lja ti de
la sam ostojnega program erja . 
M edtem  ko se n a  faku lte ti nisem 
toliko u k v a rja l in  srečeval z d ruž
benopolitičnim  življenjem , sem bil 
v zvezo kom unistov vključen  šele 
v JLA, in  sicer le ta  1974 v Š entvi
du  p ri L jubljan i. Sem se pa zato 
po odsluženju vojaškega roka po 
v rn itv i v železarno takoj vključil 
v osnovno partijsko  organizacijo 
AOP in že čez pol le ta  prevzel 
funkcijo  sek re tarja . T ak ra t sem 
dodobra tudi spoznal vlogo kom u
nistov, saj smo se tisto  leto ko
m unisti službe za AOP večkrat 
srečevali z ak tualn im i vprašan ji. 
Da sem bil kot sek re tar kos vsem 
nalogam  in odprtim  vprašanjem , 
ki sem jih  m oral izvrševati, m i ni 
preostalo drugega, kot da sem se 
resno lotil idejnopolitičnega izo
braževanja,« je  uvodom a povedal 
Mirko Kristan, vodja organizacije 
in p rogram iran ja  v službi AOP, v 
DS za gospodarjenje.

Čeprav je  naš sogovornik šele 
slabo leto  dni vodja organizacije 
in  program iran ja , je  spoznal po
m em bno vlogo službe za AOP v 
železarni, p redvsem  pa proces p ri
prav  inform acij in  obdelave po
datkov.

»Živimo v času, ko je  raznoli
kih inform acij na kupe. In  če n a
n je  ne gledamo celovito oz. n im a
mo možnosti, da jih  na sistem a
tičen način obdelamo, lahko p ri
dem o prej ko slej do napačnih 
sklepov. P rav  p ri tem  je  vloga 
službe za AOP, da se ta  množica 
podatkov obdela in da se na tej 
osnovi daje jo  oz. sprejm ejo  s tro 
kovne odločitve. Res pa je, da tu 
di p ri nas ne gre brez težav. Tako 
je  naša služba ostalim  kot nekak
šen servis, saj lahko ostale službe 
s pomočjo računaln ika  in  službe 
za AOP svoje naloge dosti h itre je  
in točneje opravijo. P ri našem  de
lu je  zelo pomembno, da delavci 
vemo, kaj se po svetu dogaja, v 
katero  sm er gre razvoj, saj lahko 
le tako načrtu jem o razvoj in g re
mo v korak  z ostalim  svetom.

Seveda pa se p ri tem  srečujem o 
tud i s težavam i. Tako smo k a r  tri 
le ta potrebovali, da smo sta ri p re
obrem enjeni računaln ik  zam enjali 
z novim. Z nabavo novega smo ta 

ko dobili možnosti, da danes n e
ka te ra  področja obdelav podatkov 
dopolnjujem o. Im am o pa tud i m o
žnost p ričeti dela ti n a  novih ap li
kacijah. Z novim  računalnikom  pa 
nism o dobili vse potrebne opreme, 
ki bi jo  nu jno  potrebovali za uv a
ja n je  av tom atske obdelave za po
sam ezne službe. Tako nam  m an j
kajo  predvsem  term inali,« je  raz
ložil tov. K ristan.

Poleg odgovornega dela v žele
zarni, je  tovariš K ristan  tud i član 
izvršilnega odbora delavskega 
sveta SOZD Slovenske železarne.

»Izvršilni odbor, katerega član 
sem, že dobro leto  dni skupaj s 
poslovodnim svetom  rešu je  p ro
blem atiko s področja uvoza, na 
katerega so Slovenske železarne 
zelo močno vezane, predvsem  za
rad i nadvse potrebnih  deviz. K er 
jih  ni dovolj, železarne tud i ne iz
po ln ju jejo  izvoznih obveznosti. 
Tako je  izvršilni odbor skupaj z 
delavskim  svetom  sozda pozval 
odgovorne v kom ercialnih in stro 
kovnih službah, naj nared ijo  vse, 
da bodo železarne izboljšale izvoz. 
A kcija je  stekla, a težave so še 
vedno.

Izvršilni odbor je  tud i zahteval, 
naj bi se sodelovanje m ed delov
nim i organizacijam i še poglobilo, 
predvsem  naj bi v sozdu dobili 
neko novo kvalite to  p ri sodelova
n ju  in gospodarjenju,« je  sklenil 
M irko K ristan.

V TOZD ENERGIJA 
SO KOS TEŽAVAM

»Clan ZK J sem postal šele po 
sm rti tovariša Tita. Odločitev za 
vstop v zvezo kom unistov je  padla 
tud i zato, k er sem ves čas svoje
ga š tud ija  v L jub ljan i in  dela na 
R avnah (v železarni delam  od le
ta  1960), neprek in jeno  deloval kot 
družbenopolitični delavec. P red 
vsem prepričan  v uspešno in edi
no prav ilno  pot T itove politike 
sem se ob njegovi sm rti trdno  od
ločil, da poskušam  svoje družbe
nopolitično delo uresničevati tu 
di v ZKJ,« je  razložil Alojz Jane
žič, pom očnik rav n a te lja  TOZD 
energija.

P reden  je  tov. Janežič septem 
b ra  lani postal pomočnik rav n a te 
lja  tozda, je  dodobra spoznal 
mnoga dela v ravenski železarni, 
predvsem  pa na področju energi
je. N ajprej je  oprav ljal dela kon- 
s tru k te rja . Po le tu  1962 pa je  bil 
na jp re j delovodja v k isikam i, n a 
to pa vodja oddelka za tehnične 
pline in vodo. K ot poznavalca smo 
ga vprašali, kakšne težave imamo

Brusilec

v železarni zaradi svetovne ener
getske krize.

»2e nekaj le t nazaj govorimo o 
svetovnem  energetskem  kriznem  
obdobju, ki je  povzročeno z go
spodarskim i gibanji v svetu  zd ru 
ženih proizvajalcev nafte. Ni moj 
nam en obravnavati m edsebojna 
razm erja v pridobivanju  dohod
kovnih pravic med razvitim  in n e
razvitim  svetom. V endar so prav  
ta  razm erja  povzročila, da je  bilo 
treb a  v osnovi sprem eniti gleda
n je  na energijo. Ta g ledanja im a
jo  žal predvsem  gospodarske po
sledice. Tako naj za ilustracijo  po
vem, da je  v ravenski železarni 
razm erje m ed term o in  elektro  
energijo  1:3. B istvena razlika je  
v tem, da veliko elek tro  energ ije 
proizvedem o doma, m edtem  ko 
m oram o večji del term o energije 
v obliki goriv uvoziti.

Zdaj, ko b ijem o boj za vsako 
devizo, se m oram o tud i delavci 
ravenske železarne zavedati, da 
energ ija ne pom eni samo elek tri
ke za pogon stro ja , luč, p lin  ali 
m azut za kurjen je, am pak je  ener
gija  tu d i kom prim iran  zrak, ki iz
h a ja  na prepustn ih  mestih. Tudi 
voda, ki teče nenam ensko prek  
greln ih  teles in pip, p rekom erna 
poraba p itne vode za um ivanje, 
tu d i para  na trošilih , ogrevanje 
delovnega m esta z avtogenim  go
rilnikom , izpihovanje delovnih 
oblek z zrakom  in kisikom ; tudi 
s p repihi prezračene proizvodne 
hale. Vse, k a r  se na področju po
rabe  energ ije dogaja, bi m oralo 
biti p ri sodelavcih, porabnikih, 
prežeto z m islijo »kako bi ravnal, 
čc bi bila ta energija kupljena z 
denarjem iz lastnega žepa?« Mi
slim, da b i m orali to  ravnan je  
prisvo jiti vsi delovni lju d je  in  ob

čani,« je  pripom nil naš sogovor
nik.

»Kaj bo treba storiti, da se bo 
stanje, vsaj v železarni izbolj
šalo?«

»Ker z energijo  še vedno ne v a r
čujem o dovolj, bo TOZD energija 
zavzela bolj konkretne in  varčne 
poti. Tako bo dosledneje treba 
spoštovati vsa določila iz samo
upravnega dogovora o racionalni 
proizvodnji, porabi in  d istribuciji 
energije, ki smo ga spreje li ap ri
la le ta  1979 na ravn i delovne o r
ganizacije. K ršitelje  tega dogovo
ra, bomo v prihodnje prim orani 
obravnavati javno  in jih  po dolo
čilih dogovora tud i sankcionirati. 
V okviru tega dogovora im a tudi 
TOZD energ ija še neka te ra  nere
šena vprašan ja, predvsem  na pod
ročju  m eritev  porabe energije, za 
katere  pa je  že p rip rav ljen  p ro 
gram  realizacije.«

»Kaj pa je v energiji novega na 
področju investicij?«

»V zaključni fazi je  izgradnja 
podaljška ko tlarne z novim  vroče
vodnim  kotlom  s kapacitetam i 
104 Kj. Ta bo omogočil sprostitev 
parn ih  kotlov, ki smo jih  do se
daj uporab ljali tud i za daljinsko 
ogrevanje. Novi kotel bo tud i 
omogočil p rik ljuč itev  na toplovo
dno ogrevanje nove m ini livarne, 
ki je  sicer ne bi mogli ogrevati. 
Omogočil bo tud i večjo varnost 
uporabnikov za oskrbovanje s to 
ploto za ogrevanje prostorov. Se 
pa za p ričetek  obratovan ja nove
ga kotla še ne ve, k e r dobavitelj 
še vedno n i dal zagotovila o konč
nem  roku dobave gorilnika, ki je  
najvažnejši del kotla, dobil pa ga 
bo iz uvoza.

Podobne težave zaradi rek s trik - 
cij ZIS glede uvoza im am o tud i
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POROČEVALCI V SEPTEMBRU

V septem bru  je  cen te r za sam o
u p rav ljan je  in  in fo rm iran je  natis
n il š tiri Poročevalce. O snutek s ta 
tu ta  delovne organizacije železar
ne je  izšel v štev ilk i 36, v  št. 37 
pa osnutek s ta tu ta  tem eljne  or
ganizacije oz. delovne skupnosti. 
P redlog prav iln ika  o obveščanju 
je  tiskan v 38. štev ilk i Poročeval
ca, 39. številka pa vsebuje samo 
obrazložitve p re jšn jih  treh . S kup
na nak lada je  3800, posam ezna 
štev ilka 950 izvodov.

p ri popravilu  n ap rav e  za proiz
vodnjo kisika, ki zaradi stro je - 
lom ne eksplozije ne obratu je  od 
12. m arca letos. Za uvoz te  n a p ra 
ve bi potrebovali okrog 320 m ili
jonov lir. Z adn je obvestilo 
SISEOT pravi, da tega naročila do 
n adaljn jega ne bom o mogli dobi
ti. Tako smo tud i p ri oskrbi s k i
sikom  v železarni odvisni od po

godbenega dobavitelja T ovarne 
dušika Ruše, od koder dnevno p r i
peljejo  10—14 ton tekočega kisika. 
Tolikšna je  nam reč dnevna pora
ba v železarni.

Z aenkra t te  problem e rešujem o 
dokaj uspešno, saj im am o na pod
lagi osebnih stikov zagotovljenih 
še nekaj rezervnih  količin kisika 
v  železarni Jesenice in  Sisak. Ob 
problem ih, k i so nastali z izpadom 
naše lastne  k isikarne, se je  m ar
sikom u v  železarni odprlo novo 
obzorje o pom em bnosti in  potrebi 
po lastnem  kisiku. Zato delavci v 
energ iji tu d i pričakujem o, da bo
do novi ob jek t »kisikam a« kakor 
tud i spro tne adap tacije  (lastni 
ta n k i za tekoči kisik) prišle  v  p r i
o rite tne  načrte  prihodnjega sred 
njeročnega obdobja. Ob tem  še 
omenimo, da zastav ljene naloge 
p ri izkoriščanju  odpadnih toplot 
in  u red itv i kontro lno dispečarske- 
ga cen tra  za energijo  m orajo  po
m eniti p rio rite tno  dejavnost v 
sklopu obogatitve TOZD energ ija 
za naprave celotne ravenske žele
zarne,« je  še pripom nil tov. J a 
nežič.

F ranc R otar

Pridobivanje osebnega dohodka 
iz minulega dela

Razvoj družbenoekonom skih od
nosov p ri gospodarjenju  s celot
n im i rezu lta ti združenega dela je  
p ravno  form alno p riše l v  fazo, ko 
delavcem  nihče več n e  odreka 
pravice, da sam ostojno gospodari
jo  z rezu lta ti svojega dela. U stava 
in  zakon o združenem  delu  jih  
celo zavezujeta, da se te j svoji 
p rav ic i in  dolžnosti ne m orejo in  
ne sm ejo odreči. S prem in jajo  se 
teoretične osnove, toda žal se 
p rak tično  sistem  ne sprem inja. 
Zelo m alo je  prim erov, da so v 
delovnih organizacijah izobliko
vali p rava  m erila za pridobivanje 
dela osebnega dohodka iz naslova 
m inulega dela.

Osnovni vzroki, da sistem  m i
nulega dela še  n i uveljav ljen  v 
praksi, so v glavnem  naslednji:

— nepoznavanje družbene vse
b ine pojm a m inulega dela

— zam ujan je  znanstveno-raz- 
Iskovalnih institucij za izdelavo 
določenih osnov

— počasno p rilaga jan je  d ružbe
n ih  dogovorov in  b ranžnih  spora
zumov zakonu o združenem  delu

— om ejevanje in  adm in istra
tivno določanje skupnega obsega 
sredstev  za osebne dohodke

— odsotnost ekonom skih zako
nitosti v našem  družbenoekonom 
skem  sistem u, ki pogosto omogo
čajo napačno ocenjevanje rezul
ta tov  realiziran ih  naložb

— strah  pred  težavam i, ki bi 
lahko nastale  p ri p rehodu s se
danjega na novi sistem.

Beseda »minulo delo« p ri večini 
še danes pom eni le  nov izraz za 
pojem  »dodatek za delovno dobo«, 
ki se že več le t upo rab lja  kot po
seben dodatek k osebnem u do
hodku. P rep rosta  enačba »minu
lo delo =  dodatek  za delovno do
bo« se je  močno zasidrala  v  zavesti 
delavcev in  zato nastopajo  velike 
težave, k ad a r se želi ta  dodatek, 
določen po (bivši) sindikalni listi 
od 0—12 °/o, sprem eniti v del oseb

nega dohodka, k i ga naj delavec 
pridobiva na osnovi svojega p r i
spevka, ki ga je  dal h  gospodar
je n ju  in  u p rav ljan ju  s sredstv i za 
š iritev  in  izboljšanje m ateria ln ih  
tem eljev  združenega dela.

S trokovni delavci v združenem  
delu so in  še bodo p ri izdelavi 
m odela m inulega dela nalete li na 
velike ovire, ki im ajo  različen 
značaj. Razni branžni sporazum i 
in  dogovori v zadn jih  le tih  sicer 
v teh  gospodarskih težavah ko
ristno  om eju je jo  višino sredstev 
za OD in jo  vežejo na ra s t do
hodka. P o  d rug i s tran i pa s tem, 
ko om ejujejo  skupni obseg sred 
stev za osebne dohodke, zelo ne
stim ulativno  delu je jo  na večjo za
vzetost delavcev za oblikovanje 
dodatnih  m eril, saj je  vnaprej 
jasno, da s tem  lahko  le  delno 
prerazporedijo  sredstva, ki jim  
jih  je  določila resolucija, ne m o
re jo  pa pridobiti prav ice do do
datn ih  sredstev  za osebne dohod
ke, pa čeprav  b i še tako  uspešno 
u p rav lja li in  gospodarili s sred 
stv i za izboljšanje in  š iritev  m a
teria ln ih  tem eljev  združenega 
dela.

N eupoštevanje ob jek tivn ih  eko
nom skih zakonitosti v našem  go
spodarskem  sistem u često povzro
ča napačno ocenjevanje uspešno
sti posam eznih že uresničenih  n a 
ložb. Se tako  p re teh tan a  in eko
nom sko uprav ičena naložba lahko 
zaradi adm in istra tivno  določenih 
cen prinese nam esto  pričakova
nega dohodka le  izgubo in s tem  
nove obveznosti. Veliko nejasno
sti se po jav lja  tud i p ri p reso jan ju  
uspešnosti u p rav ljan ja  in  gospo
d arje n ja  z družbenim i sredstv i v 
preteklosti. Sele ko se bodo re 
zu ltati naložb verific ira li na trgu  
skozi u stv a rjen  dohodek in  s tem  
skozi povečanje družbenega pro
izvoda, bo mogoče tu d i realizira ti 
odgovornost delavcev do družbe
nih  sredstev  in  njihovo pravico, 
da si iz ustvarjenega dohodka na 
podlagi uspešnosti naložb prlsvo-

Gola pot

jijo  tud i del osebnega dohodka. 
M orali bom o brez vseh posebnih 
navodil in  receptov izgraditi si
stem  m inulega dela in  p ri tem  
upoštevati vse specifičnosti d ru ž
benoekonom skih odnosov v  žele
zarni.

Z avedati se m oram o, da sam  za
kon o m inulem  delu ne m ore dati 
univerzaln ih  rešitev  in  da so vse 
rešitve odvisne od nas samih. 
Upamo, da bomo s skupnim i ide
jam i in  vz tra jn im  delom  prišli do 
sp rejem ljiv ih  rešitev  za našo že
lezarno v p rid  in  zadovoljstvo 
vseh, ki združujem o delo z nam e
nom, da bi s ta re  in  nove naložbe 
d a ja le  k a r  največje učinke, k i bi

omogočali tu d i večji delež prido
b ivan ja  osebnega dohodka iz m i
nulega dela.

Jože Roženičnik

PREG OV O RI IN  R EK I

Jam rovcu  vzemi in  bahaču  daj!
K dor meče zadira, od n jih  

um ira.
K je r beseda ne zaleže, se palica 

ureže.
K ogar ljubim , tega bijem .
N ikdar ne p ride  nobena stvar 

prerano, b a tin a  pa zm eraj.

PONUDBA GOSPODARSKE ZALOŽBE
G ospodarska založba pri G ospodarskem  vestn iku v L jub ljan i nudi 

za pomoč p ri delu in  strokovnem  izpopolnjevanju naslednje knjige: 
Rom an A lbreht, DRUŽBENA LASTNINA 
F rance Novak, POSLOVNI IN  URADOVALNI JEZ IK  
Dr. S tane Možina, DELO POSLOVODNEGA DELAVCA
Dr. Jan ez  Nemec, GOSPODARSKA IN  PRODAJNA POGODBA 

DOMA IN  V ZUNANJI TRGOVINI
A nton Rodič, M iodrag Gainov, OBVEZNO ZDRUŽEVANJE DELA 

IN  SREDSTEV TRGOVSKIH IN PROIZVAJALNIH  OZD
Mag. Boris Snoj, EMBALAŽA — SESTAVINA PO LITIK  IZDEL

KOV IN KOM UNICIRANJA V MARKETINGU
Mag. V ladim ir D rusany, VARNOSTNO TEHNIŠKI PRIROČNIK

N aročila sprejem a 
CGP DELO
TOZD GOSPODARSKI VESTNIK 
G ospodarska založba 
Tom šičeva 3 
61000 LJU BLJA NA



glasilo mladih delavcev železarne ravne

v i

pr i l o ga  i n f o r m a t i v n e g a  f u ž i n a r j a
Leto VIII R avne na K oroškem , 30. oktobra 1981 St. 10

»M ladi lu i ln a r «  Izh aja  k o t  
m esečn a  p r ilo g a  In fo r m a tiv 
n e g a  fu ž in a rja . U r ed n išk i  
od b or: S ilv o  J aš , P e te r  M e
tu lj, Irm a  F a jm u t, B arb ara  
Su Snlk  ln  M arjana K jo r p e n -  
fiev, k i  o d g o v a r ja  tu d i za  
v s e b in o  »M ladega fu žin arja«

Problemsko — volil
O K  ZSMS Ravne

24. septem bra 1981 smo se v Družbenem 
domu na P revaljah  zbrali na problemsko- 
volilni seji OK ZSMS Ravne na Koroškem 
delegati osnovnih organizacij ZSMS in de
legati družbenih organizacij in  društev z 
namenom, da kritično in  samokritično 
spregovorimo o svojem delu v preteklem  
letu in izvolimo novo vodstvo OK ZSMS. 
Na osnovi poročil in  razprav na seji smo 
ugotavljali, da smo uspeli v tem  obdobju 
izpeljati večino nalog, ki smo si jih  zadali 
in jih  vnesli v  svoje program e v preteklem  
letu. V poročilih in  razpravah smo skušali 
okvirno zajeti dejavnost ZSMS v pretek
lem letu s poudarkom tako na uspehih kot 
neuspehih, ki smo jih  doživljali. Kritično 
in samokritično smo opozorili na nekatere 
probleme, ki nas omejujejo oziroma krnijo 
politično prodornost, plodno in konkretno 
vključevanje v celotno družbeno dogaja
nje. Skratka, problemi, ki so bili prisotni, 
nas zavezujejo, da odgovorno in resno pri
stopimo v akcijo razreševanja in  odprav
ljan ja le-teh. Smo v obdobju, ki od nas za
hteva angažiranost, angažiranost vsakega 
posameznika na vseh področjih družbenega 
delovanja. P red  nami so naloge, katere 
moramo in bomo z združenimi močmi tudi 
izvršili. Z nalogami in usm eritvam i si tra - 
siramo politično aktivnost v obdobju pri
prav na XI. kongres ZSMS, ki bo prihod
nje leto. Le-te pa moramo konkretno do
delati, vnesti v svoje program e in izpeljati 
v vsaki sredini, k jer smo mladi organizi
rani.

Na seji smo oblikovali in sprejeli neka
tere najaktualnejše naloge ZSMS v p ri
hodnjem obdobju.

Krepitev notranje organizacijske, akcij
ske in program ske enotnosti ZSMS in boj 
za tako ZSMS, ki bo sposobna mobilizirati 
najširše m ladinske množice v frontno or
ganizacijo, postaja najpom em bnejša naloga 
OK ZSMS in njenih organov, ki jo bomo 
zastavili predvsem z uresničevanjem  ak
cijskega program a dela ZSMS.

Stabilizacija gospodarstva ostaja tudi v 
tem času, ki je  pred nami, področje dela, 
kjer se moramo še posebej aktivno poli
tično udejstvovati v uveljavljanju vseh 
družbeno sprejetih  usm eritev in znotraj 
tega nam eniti posebno pozornost družbe
noekonomskemu in političnemu položaju 
delavskega razreda in delovnih ljudi, po
sebej pa še tistim  vprašanjem , ki nepo

sredno zadevajo položaj m ladih v naši 
družbi. Izpolnjevanje stabilizacijske usme
ritve je  vsebovano v  celotnem srednjeroč
nem planu razvoja v  občinskih in  drugih 
planskih dokumentih, zato moramo poseb
no pozornost nam eniti prav uresničevanju 
teh dokumentov.

V pripravah na konferenco Zveze sindi
katov Slovenije o socialni politiki moramo 
mladi posebej aktualizirati vprašanja, ki 
neposredno zadevajo socialni in ekonomski 
položaj m ladih ljudi. Znotraj tega bomo v 
okviru občinske konference ZSMS in n je
nih organov delovali na področju štipen
dijske politike, stanovanjskega vprašanja 
domov za učence, zdravstvenega varstva 
te r  ostalih vprašanj socialne politike v 
ožjem smislu. H krati ob tem  se bomo an
gažirali in obravnavali vsa vprašanja so- 
cialno-ekonomskega položaja učencev v 
naših sredinah.

Krepko smo zakoračili v obdobje kon
kretnega dela na področju izvrševa
nja koncepta usm erjenega izobraževanja, 
hkrati s tem  pa se bomo morali vključevati 
v sprem ljanje in analiziranje prvih izku

šenj in  preizkušenj praktičnega uresniče
vanja novih vzgojno-izobraževalnih pro
gramov.

Posebno pozornost bomo v  tem obdobju 
nam enili usm erjanju vpisa, štipendijski 
politiki, uveljavljanju izobraževanja iz 
dela, ob delu in  za delo, sam oupravni or
ganiziranosti izobraževalnih organizacij, 
družbenoekonomskemu položaju učencev, 
proizvodnemu delu in delovni praksi, ka
drovski politiki itd. Bolj kot danes se mo
ramo vključiti v preobrazbo osnovne v  ce
lodnevno šolo, ki je  eden od pogojev za 
uspešno uresničevanje usm erjenega izobra
ževanja.

Naša aktivnost m ora biti usm erjena tudi 
v sprem injanje zavesti o pomenu km etij
stva v  naši sredini. Kako pomembno je 
pridelovanje hrane doma, ne bi posebej 
govorili. Naša naloga je, da bomo dosledno 
izvajali sprejeta stališča s tega področja, 
predvsem pa se moramo vključevati v  raz
prave na to tem atiko in spregovoriti o po
menu zadružništva, samoupravnem polo
žaju kmetov v zadrugah, o dohodkovnih 
odnosih, investicijski politiki, predvsem pa 
tudi o lastništvu, dedovanju, uresničevanju 
plansko začrtanih nalog in obveznosti.

Smo v obdobju intenzivnih priprav na 
skupščinske volitve, v  katerih  imamo kot 
m ladina posebne naloge in seveda interese. 
Podatek, ki procentno prikazuje udeležbo

OBČINSKA KONFERENCA ZVEZE
s o c ia l is t ič n e  m l a d ik e  s l o v e n u e
RAVNE NA KOROŠKEM

;; . »

' /  V *

z a  p

X S  6 0 ....
J m/Umoumju. Aa K .

Srebrna plaketa  K S  OO Z SM S
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m ladine občine Ravne v celotnem delegat
skem sistemu preteklega štiriletnega ob
dobja, nikakor ni razveseljiv.

Naša naloga in dolžnost je, da se aktiv
no vključimo v celoten potek priprav na 
volitve v 1982. letu, seveda pa ne smejo 
biti naša prizadevanja ozko usm erjena le 
na doseganje zadovoljivega odstotka m la
dih, temveč moramo posebno pozornost po
svetiti kvaliteti evidentiranih kandidatov.

V poročilih, ki so bila podana in posre
dovana vsem OO ZSMS, je moč zaslediti 
predvsem  problem atiko naše idejno-poli- 
tične usposobljenosti, ki se neposredno po
vezuje s problem atiko kadrov, zatorej bo
mo m orali več dela in svojega časa posve
titi idejno-političnemu usposabljanju ce
lotnega članstva, zavedajoč se tega, da bo
mo le dobro usposobljeni uspeli premago
vati vse ovire in težave, ki so in bodo pred 
nami. Le dobro usposobljeni se bomo lahko 
konkretno in plodno vključevali v celoten 
proces družbenega dogajanja v svojih sre
dinah in širše. Z doseženimi rezultati, ki 
jih  moramo vsekakor doseči, bomo lažje in 
h itreje  odpravljali negativne pojave, s ka
terim i se soočamo v svojih vrstah. Ti poja
vi se nanašajo predvsem na slabe kadre, 
ki nam povzročajo velike težave p ri k re
pitvi in razvijanju  naše organizacije. Ob 
tem, da bomo posvetili več časa področju 
idejno-političnega usposabljanja, moramo

Milan LAZNIK, TOZD pnevm atični stro
ji: »Za priznanje najboljši delavec samo- 
upravljalec me je  predlagala OO ZSMS 
TOZD pnevm atični stroji. To priznanje mi 
pomeni veliko, saj me spodbuja k nadalj
njem u in še uspešnejšemu delu. Mislim pa, 
da bi lahko med ,starejšim i' bilo več po
sluha za mlade in njihovo delo, saj se opa-

Milan Laznik

ža že v sam i TOZD, kako smo mladi več
kra t prepuščeni sami sebi in da se nas ne 
upošteva kot enakopravno družbenopolitič
no organizacijo. Tudi mladi sami lahko 
priznamo, da velikokrat ne delamo dovolj, 
pa čeprav bi bilo to nujno potrebno za bolj 
uspešno delo in da bi se nas še bolj upo
števalo. Resnost, odgovornost, predvsem pa 
dobri medsebojni odnosi naj bi bili nekaki 
pobudniki za resnejše in uspešnejše delo 
ZSM.«

Zdravko MLAKAR, TOZD kovačnica: 
»Priznanja sem vsekakor bil vesel, saj mi

dosledno uveljaviti in  poostriti odgovor
nost vsakega posameznika, odgovornost do 
dela, sprejetih  usm eritev in  dogovorov. 
Slabe, neodgovorne kadre moramo nujno 
obravnavati in na osnovi ugotovitev ustrez
no ukrepati, kajti le tako lahko računam o 
na pozitivne prem ike pri našem delu v p ri
hodnjem  obdobju.

Delegati so v nadaljevanju seje izvolili 
novo 17-člansko predsedstvo OK ZSMS 
Ravne n a  Koroškem:

predsednik P  OKS ZSMS: Jože Ju rak  
podpredsednik P OK ZSMS: Jože Breznik 
sekretar P OK ZSMS: Miroslav Garb 
predsednik P KMD: Zdravko Petek 
predsednik P KMVI: Renato Golob 
preds. P  KMKS: Davorin Kragelnik 
predsednica komisije za IPD: M ateja 

Mešel
predsednik komisije za MDA: Srečko 

Franc
predsednik komisije za SLO in DS: Mi

ran  Franc
predsednik komisije za mednarodne od

nose: Boris Jelen 
predsednica komisije za inform iranje in 

propagando: M arjana Kjorpenčev
predsednik KO DO-D: Roman A brahan 
predsednik CKD: M ilan Paradiž 

te r  4 predstavniki (delegati) KK (Črna, 
Mežica, Prevalje, Ravne) ZSMS.

M iroslav Garb

Zdravko Mlakar

pomeni nekakšno zahvalo za ves vloženi 
trud  in prosti čas te r spodbudo za nadalj
nje delo. Predlagali pa so me mladi v 
TOZD kovačnica. In  kaj storiti, da bi mla
dina še bolj delala? Mlade, ki pridejo iz šol 
v TOZD je potrebno takoj aktivno vklju
čiti v delo OO ZSMS. Da se bomo mladi 
lahko enačili z drugim i družbenopolitični

0B  ROBU AKTIVNOSTI
Na zadnji seji koordinacijskega sveta 

OO ZSMS v železarni smo mladi sprego
vorili o svoji aktivnosti. P ravzaprav o delu 
in življenju mladih v tistih  TOZD in de
lovnih skupnostih, ki hromijo delo drugih 
OO ZSMS, ki so voljne in pripravljene de
lati. Ni čudno, da nam je  odpadel tabor 
mladih železarjev samo zato, ker je  bilo 
premalo prijavljenih  mladincev: razum lji-

mi organizacijami, bomo m orali tudi v  p ri
hodnje dobro delati, manj neopravičeno iz
ostajati in se večkrat z dobrimi idejami 
vključiti v razprave in skupno reševati 
probleme. Vem, da im a veliko m ladih pro
bleme s stanovanjem. Veliko se mladi po
govarjajo o tem, da dobijo delavci iz dru
gih republik zelo h itro  stanovanje na 
takšen ali drugačen način, pa čeprav dela
jo v železarni le nekaj mesecev. Mislim, 
da bo tudi na tem  področju potrebno na
praviti večji red. Nasploh pa mislim, da 
bomo program e dela OO ZSMS morali 
sprem eniti in jih  prilagoditi željam mladih 
delavcev in da bo v prihodnje moralo p riti 
več pobud za dobro delovanje OO ZSMS 
od vodstvenih delavcev.«

Maks KRAGELNIK, TOZD SGV: »Pri
znanje najboljši m ladi delavec sam ouprav- 
ljalec, katerega sem prejel za leto 1980, mi 
pomeni nadaljnjo spodbudo in priznanje za 
moje sedanje delo na področju sam ouprav
ljan ja  in izvrševanja delovnih dolžnosti. 
Za priznanje me je  predlagala OO ZSMS 
TOZD SGV ter mi s tem  zopet naložila ,do-

M aks Kragelnik

datno obremenitev' za moje delo v bodoče, 
k er si moramo prizadevati, da bi tako pod
ročje sam ouprave in neposrednega dela 
kar najbolje potekalo te r bi s tem  naj sti
m ulirali še druge sodelavce oziroma mla
dince. Glede vključevanja mladih v druž
beno življenje je  potrebno storiti še m ar
sikaj, predvsem pa to, da bo mladinska 
organizacija enakopravna družbenopolitič
na organizacija in ne ,servis uslužnostnih 
dejavnosti'. Da pa to težavo prebrodimo, 
ni naloga samo mladinske organizacije, 
ampak vseh drugih subjektov v naši druž
bi. Ena izmed rešitev je  ta, da mladega, ki 
stopi v delovni kolektiv, seznanimo z NJE
GOVO DOLŽNOSTJO IN PRAVICO do sa
moupravnega dela in aktivnega dela v 
m ladinski organizaciji in drugih družbeno
političnih organizacijah.«

MLADIH 2ELEZARJEV
vo, da so bili člani pripravljalnega odbora 
jezni, saj so se trudili zaman.

Da je  mladinsko prostovoljno delo le 
eden (morda bistvenih) ukrepov pri izva
jan ju  stabilizacijske politike, smo že veli
kokrat zapisali in povedali. Ko pa smo or
ganizirali udarniško akcijo na Ivarčkem 
jezeru, se nas je  udeležilo le 26 mladih. 
Pohvaliti velja mlade iz OO ZSMS indu

Najboljši mladi delavci  —  samoupravljalci
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strijski noži, ki so bili številčno najmočne
je zastopani. K je so drugi mladinci?

Razposlali smo tudi dopise sekretarjem  
OO ZK, kaj in kako delajo mladi, vendar 
razen enega se niso odzvali. Zakaj?

Odločni smo bili, da se je potrebno v 
sredinah, k jer m ladina ne deluje, pogo
voriti. Poiskati moramo vzroke (in jih  tudi 
odpraviti), ki hromijo delo mladih v posa
meznih TOZD in delovnih skupnosti. Po
sebne komisije bodo ugotavljale dejavnost 
mladih in se pogovarjale o težavah in pro
blemih s predsedniki IO OO ZSS, sekre
ta rji OO ZKS, m entorji, ravnatelji in se
veda predsedniki OO ZSMS. Člani koor
dinacijskega sveta OO ZSMS železarne (ki 
smo bili prisotni) smo prepričani, da bomo 
našli skupen jezik in rešili probleme in te
žave v obojestransko korist.

MLADI V TOZD KOMERCIALA
P redsednica OO ZSMS v te j TOZD je  Mar

jana Kjorpenčev. M arsikdo med vam i jo  v e r
je tno  pozna kot zagrizeno, nadobudno m la
dinko.

TOZD zaposluje 256 ljud i; m ladincev in 
m ladink je  m ed n jim i 59. Na predlog IO OOS 
so letos ja n u a r ja  razširili predsedstvo za 3 
člane — sedaj jih  je  8. R azdeljeni pa so na 
tr i skupine: izvoz, uvoz, prodaja, nabava in 
propaganda v eni skupini, špedicija v  drugi 
te r  skladiščna operativa v tre tji. Izvolili so 
tudi re feren te  za šport, kulturo , idejnopolitič
no delo in  m ladinske delovne akcije. V načrtu  
im ajo še izvolitev predstavn ika za in fo rm ira
n je  in propagando.

N ajbolj ak tivn i so m ladi v  športn ih  dejav
nostih. Skupaj s sindikatom  so prired ili san
kaške tekm e, ap rila  tekm ovanje v kegljanju , 
ju n ija  z delovno skupnostjo  KSZ odbojkarsko 
srečanje, oktobra pa so p rip rav ili s TOZD in
dustrijsk i noži tekm ovanje v m alem  nogo
metu.

Skupaj s kom itejem  za LO DS so organizi
ra li kondicijski pohod s streljan jem . Nekaj 
m ladih prostovoljcev je  im enovanih tud i v 
enote te rito ria lne  obram be. M ladinec Ju v an  se 
je  udeležil akcije Meža 81.

M arjano kot ak tivno  m ladinko je  koordina
cijski svet m ladine v železarni povabil na sre 
čan je  borcev in m ladine pobraten ih  občin v 
Čačku te r  na srečan je  m ladih železarjev J u 
goslavije v  K ralj evu.

Na ku ltu rnem  področju jim  p rav  tako  ne 
m anjka idej. Ob obletnici T itove sm rti so p r i
redili razstavo »Tito in 11. kongres ZKJ«.
4. ju lija  ob dnevu borca so obiskali Spom in
sko obeležje Alojza Š ta jn e rja  skupaj s TOZD 
jek larna. P rip rav ili so nekaj zanim ivih p reda
vanj o dogajan ju  na Kosovem, o nalogah in 
vlogi ZSMS v našem  sistemu, o religiji. V 
k ratkem  so si zadali nalogo, da bodo obiskali 
Prežihovo ro jstno  hišo in m uzej. V septem bru 
so nas p rije tno  presenetili z razstavo ročnih 
del.

M ladi p rav  tako pridno u re ja jo  zelenice 
okoli TOZD, njihova skrb  je, da ak tualne  do
godke ob jav lja jo  na oglasni deski.

V ključili so se v sam oupravno in družbeno 
življenje TOZD. 5 m ladincev je  članov ZK (v 
kratkem  bodo verje tno  kadrovali še 2). P ri iz
b iri se držijo  načela, da je  samo dober m ladi
nec lahko dober kom unist.

Tesno sodelujejo z drugim i DPO. Im ajo  
skupne sestanke in akcije. Spregovorili so o 
P om anjkanju  kadrov  v špediciji in skladiščni 
operativi, o izvozni problem atiki, o tezah de
litve sredstev  za OD te r  o težavah delovnih 
invalidov.

M arjana kot predsednica m ladine TOZD 
kom erciala redno obiskuje sestanke koordina
cijskega sveta m ladine v železarni in tud i pi
še zapisnike.

Prepričana sem, da se vsi zavedamo, da 
bomo krepili svoj ugled le z vestnim in 
požrtvovalnim  te r odgovornim delom. Po
vezani v trdno OO ZSMS, v trden  koordi
nacijski svet bomo uresničili svoje želje, 
interese, realizirali svoje akcijske plane, ki 
smo si jih  zastavili.

Želim, da bi ob tej akciji odstranili vse 
pregrade in da bo zaživelo delo mladih tu 
di tam, k jer je mladinska organizacija le 
na papirju.

Pa še nekaj: opažamo, da se tudi večina 
mladih komunistov ne zmeni za delo mla
dine. Tu pa bi morali svoje dodati tudi čla
ni OO ZKS (sekretariati?).

Zamislimo se, pričnimo uveljavljati tudi 
svoje dolžnosti, ne samo pravice!

M. K.

Delovni pogoji v kom erciali niso lahki. Raz- 
kladalci vagonov kakor tu d i nakladalci delajo 
v vsakem  vrem enu. Pomožni delavci pa 
oprav ljajo  ena od n a jtež jih  fizičnih del v že
lezarni. Do konfliktov med stare jšim i in m la j
šim i delavci ne p rihaja. M ladi zaupajo  v  iz
kušn je  starejših .

Zelja M arjane kakor tud i peščice drugih, ki 
so ak tivn i (8—10) je, da bi več m ladih poprije
lo za delo v njihovi osnovni organizaciji. P ri 
občinski konferenci je  M arjana tud i članica 
predsedstva (za in form iran je in propagando). 
S rečuje se z različnim i težavam i, predvsem  pa 
z neresnostjo  članov, saj neredno obiskujejo 
sestanke.

Ob k ram ljan ju  z M arjano je  čas h itro  minil. 
M orali sva zaključiti, saj jo  je  prigan jalo  delo.

B arbara  Sušnik

MLADI V TOZD RPT
V tej številki vam  predstav ljam o tudi m la

de delavke in delavce v TOZD RPT. O delu 
m ladih, njihovih težavah, uspehih, željah  in 
živ ljen ju  sem se pogovarjala s predsednico 
OO ZSMS TOZD RPT tov. Vlasto Fajmut.

V TOZD združuje delo in sredstva okrog 230 
zaposlenih. D obra če trtina  (okrog 50) je  m la j
ših od 28 let.

V m arcu je  V lasta prevzela krm ilo  m ladin
ske organizacije. T rudila  se je  po svojih m o
čeh, da bi dvignila aktivnost m ladih v svoji 
sredini.

O sam oupravnih  sporazum ih, družbenih  do
govorih, periodičnih in  zaključnih  računih  
razprav lja jo  na skupnih sestankih  družbeno
političnih organizacij (IO sindikata, sek re ta
r ia ta  ZK in predsedstva mladine). Na samo
upravnem  in družbenoekonom skem  področju 
so pričeli delovati na predlog rav n a te lja  — na 
ta način bi se naj vk ljučili v spro tna dogaja
nja. O svojem  delu so se pogovarjali s tov. 
ravnateljem , predsednikom  IO sindikata, se
k re ta rjem  ZK te r  predsednikom  KS OO ZSMS 
železarne. Sadovi tega razgovora pa žal še n i
so vidni.

Ugotovili sva, da so m ladinci nezainteresi
ran i (razen nekaterih) za delo v m ladinski o r
ganizaciji. Nekaj problem ov je  tud i v tem, da 
so raztreseni po železarni: v konstrukcijskem  
biroju, m ontažni stavbi, v m odelni m izarni in 
na OTK. Poskušali so organizirati akcijo na 
Ivarčkem  jezeru  (na željo m ladincev samih), 
toda odziva ni bilo. P rav  tako  so imeli 5 m la
dincev, da bi se udeležili p rvenstva KS OO 
ZSMS železarne v stre ljan ju . M ladi v TOZD 
tarna jo , da niso obveščeni, to  pa po zagoto
vilu V laste ni res. Vabila na seje (in akcije) 
sprejm ejo  vsi, v  zadnjem  času pa jih  še te 
lefonsko obvesti.

V decem bru bodo m ladi RPT izvedli p ro- 
blem sko-volilno konferenco, predsedstvu pa 
želim  uspešnejše delo.

OSNOVNA ORGANIZACIJA 
ZSMS V TOZD KONTROLA 

KAKOVOSTI
O delu m ladih v osnovni organizaciji ZSMS 

kontrola kakovosti sem se pogovarjala s p red 
sednico Zinko Hartman. Sogovornik pa je  bil 
tud i sek re ta r Mirko Glavica.

Spregovorila sta o aktivnostih , k i pa jih  je  
bilo žal malo, kakor tud i o vsakdanjih  pro
blem ih in  željah  za boljše delo.

TOZD kontrola kakovosti zaposluje 205 de
lavk in delavcev. M ladinska organizacija d e 
lu je  dalj časa in  šte je  37 m ladink in m ladin
cev.

K er m ladi op rav ljajo  razna dela in naloge 
po TOZD, ki so prostorsko oddaljeni, se s tem  
v zvezi po jav lja jo  težave pri njihovem  delu. 
N arava dela je  taka, da oprav ljajo  dela v dveh 
izmenah, zato je  akcije težje izvesti, tako  da 
bi se jih  lahko udeležila večina. Udeleženci 
dosedanjih akcij pa so običajno vedno isti 
m ladinci. V bodoče bo potrebno več m ladink 
in m ladincev vk ljuč iti v sodelovanje p ri raz 
nih aktivnostih , saj bodo le s tem  rezu ltati na 
vseh področjih dela in  živ ljenja vidnejši. V 
njihovem  in teresu  je, da se z večjo resnostjo  
lotijo akcij, ki jih  bodo skupno načrtovali in 
uspešno zaključili.

M ladi TOZD kontrola kakovosti dobro so
delu jejo  z družbenopolitičnim i organizacijam i, 
z osnovno organizacijo sindikata pa so izvedli

V špediciji

PREDSTAVLJAMO VAM
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že nekaj uspešnih akcij in  s koordinacijskim  
svetom  OO ZSMS naše delavne organizacije.

Pogovor smo zaključili z željo, da b i se v 
p rihodn je  na vseh področjih  dela osnovne o r
ganizacije vk ljučilo  čim več m ladih delavcev.

Irm a  F ajm u t

MLADEGA ČLOVEKA MORAŠ 
PRITEGNITI

T akšen naj bi b il nekakšen m oto tega n a 
šega p red stav ljan ja  OO ZSM te r  še zlasti te, 
o  k a teri bo to k ra t beseda. M ladih v OO ZSM 
s tro ji in deli n a jb rž  ni po trebno posebej p red 
stav lja ti z vsem i tis tim i začetnim i k a ra k te ri
stikam i, kot je  to  v  navadi. Im ajo  p rav  takšne 
načine dela in  živ ljen ja ko t večina m ladih  v 
železarni, seveda pa se tud i njihovo delo raz
lik u je  po specifičnosti te r  po okolju, v k a te
rem  delajo. Razlike to rej obstajajo, niso pa 
velike. Svojo OO ZSM je  p redstav il n jen  
p redsednik  Srečko Krivec. P ogovarjala sva se 
o tis tih  splošnih stvareh , ki pač sodijo k  vsaki 
p redstavitv i. V OO ZSM stro ji in  deli je  okrog 
90 članov ZSM, k ljub  tem u da je  v  te j TOZD 
zaposleno precej več m ladih delavcev. V endar 
m arsikdo ne čuti p ravega interesa, da b i d e 
la l te r  se udejstvoval v m ladinskih  vrstah . 
S rečko vse to  naglaša z nekakšn im  trpk im  
nasm eškom  in zdi se  mi, kot b i m u bilo  žal 
teh  m ladih  ljudi, ki bi lahko  veliko dali te r  
p rispevali v v rs tah  ZSM.

29. septem ber je  naš dan. Praznujem o ga 
v spomin na 29. septem ber 1942, ko so na 
Gorenjskem ustanovili prvi pionirski od
red. P ionirji so med vojno obiskovali par
tizanske šole, pomagali partizanom , bili 
kurirji, nekateri pa so sodelovali v borbi 
proti sovražniku.

Mi živimo sedaj v svobodni domovini. 
Naša naloga je, da se učimo in se poleg 
pouka vključujem o v različne krožke in 
dejavnosti v  šoli in  kraju .

Ves mesec smo se na naš praznik vneto 
pripravljali. Izvolili smo delegate za nov 
pionirski odbor. Odbor pa je  na svojem 
prvem  sestanku sestavil program  pionirske 
organizacije za šolsko leto 1981/82. Pro
gram  so obravnavale vse razredne skup
nosti, svečano pa smo ga sprejeli na pio
nirski konferenci.

Zadali smo si veliko ciljev in nalog. 
Spremljali bomo učni uspeh razredov v

Ko sva se pogovarjala o aktivnostih , sem 
izvedel, da im ajo neka te re  akcije  v sam i OO 
ZSM, nekaj pa jih  p rip rav ijo  skupaj z d ru g i
m i DPO v TOZD. Ce pa gre za kakšne večje, 
pa tako sodelujejo s KS OO ZSM v železarni. 
Sploh je  prem alo časa za takšne akcije  in  de
javnosti. Veliko je  vozačev, nekaj pa tudi 
takšnih, ki ra je  posedajo po gostinskih loka
lih, ko t da bi sodelovali p ri najrazličnejših  
ak tivnostih  in  akcijah.

Posebnost njihovega načina pridobivanja 
članstva je, kot je  deja l Srečko, ta, da sleher
nega m ladega, ki p ride  ozirom a se na novo 
zaposli, takoj vključijo  v ZSM. Ne pustijo  jih  
čakati, da bi bili odm aknjeni. T akšen način 
pa je  pokazal že določene rezultate. Ze zdav
naj so zavrgli metodo, k i je  velja la  do nedav 
nega, d a  si hodil od m ladinca do m ladinca te r 
ga dobesedno prosil, če bi hotel delati te r  po
sta ti član ZSM.

Tako. V tem  k ra tkem  pogovoru s p redsed
nikom  OO ZSM stro ji in  deli sem nekaj le 
izvedel iz njihovega dela. Res, da so b ile ne
ka tere  s tv a ri bolj kritične, ob jek tivne te r  da 
je  bilo o n jihovih uspehih, ki so jih  tud i do
segli, bolj m alo govora, vseeno prev ladu je 
vtis, da tu d i p ri n jih  p rih a ja jo  stva ri na 
boljše.

To pa je  v tem  tren u tk u  dobro  znam enje te r  
h k ra ti tud i nekakšen kažipot, da bi tud i še v 
neka te rih  OO ZSM stv a ri že vendarle  en k ra t 
zasukali na bolje te r  vsem  tistim  elementom, 
k i povzročajo nazadovanje in  neaktivnost, n a 
redili konec. Silvo Ja š

vseh redovalnih obdobjih, sodelovali bomo 
v JP I, organizirali delovne akcije, zbirali 
odpadne surovine, organizirali akcije soli
darnosti, skrbeli za lepši videz šole, okolice 
in spomenike NOB. Sodelovali bomo s k ra 
jevno skupnostjo in  organizacijami zdru
ženega dela.

Vključevali se bomo v akcije NNNP in 
se usposobili za sodelovanje v splošni ljud
ski obrambi in  družbeni zaščiti.

Kako bomo uresničevali program, pa je 
skrb nas vseh. Menimo, da ni dovolj, da 
samo glasujemo in se odločamo; pomembno 
je, da bomo naš delovni program  z vso 
resnostjo uresničevali in tako opravljali 
svojo pionirsko dolžnost.

Pionirji osnovne šole 
Prežihovega Voranca 
Ravne na Koroškem

Sedaj sva že prvošolčka

Šp o r t n o  s r e č a n j e  m l a d in e  
OBČINSKE KONFERENCE ZSMS 

RAVNE NA KOROŠKEM
Odbor za izvedbo športnega srečanja pri 

občinski konferenci ZSMS Ravne na Ko
roškem je  v septem bru organiziral športno 
srečanje m ladine in  vojakov, na katerem  
so preverili svoje znanje in  spretnosti v 
treh  panogah: šahu, streljanju  z zračno 
puško in malem nogometu. Srečanja so se 
udeležile ekipe iz krajevne konference 
ZSMS Ravne, Črna, Mežice in  Prevalj ter 
ekipe iz železarne Ravne. Srečanje je bilo 
nekoliko okrnjeno, saj se povabilu niso od
zvali pripadniki JLA. Tekmovanje je  po
tekalo v prijateljskem  vzdušju, saj so se 
tisti, ki so izgubljali, skupno z zmagovalci 
veselili doseženih rezultatov. V šahu so 
zmagali m ladi iz krajevne konference 
ZSMS Ravne na Koroškem, saj so osvojili 
vseh 6 možnih točk, drugo mesto pa so 
osvojili mladi Prevaljčani s štirim i točka
mi. V streljan ju  z zračno puško pa so naj
več krogov dosegli m ladi strelci iz k ra jev
ne konference ZSMS Mežica. Na zeleni po
ljani v jnalem nogometu pa so bili najbolj 
spretni in uspešni mladi železarji, ki so 
osvojili v  tej panogi prvo mesto.

Prvo mesto na osnovi doseženih rezulta
tov iz vseh treh  panog, s tem  pa tudi pre
hodni pokal, so osvojili m ladi Prevaljčani, 
drugo mesto mladi železarji, tre tje  mladina 
krajevne konference ZSMS Ravne, četrto 
mladi Mežičani in častno peto mesto mladi 
Črnjani.

Športno srečanje so zaključili z beseda
mi: »Na svidenje prihodnje leto.« Odbor za 
izvedbo športnega srečanja p ri občinski 
konferenci ZSMS Ravne na Koroškem oce
njuje, da je srečanje uspelo in v celoti do
seglo svoj nam en predvsem z vidika raz
v ijan ja in krepitve tovarištva in p rija te lj
stva med mladimi občine Ravne na Koro
škem.

M iroslav Garb

PIONIRJI SMO PRAZNOVALI

Ob prazn iku  je  p ion irjem  čestital ravna telj OS Prežihov Voranc Franc Volentar
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Zakaj nova jeklarna 
na Jesenicah

Nova elektrojeklama je bila načrtova
na že za obdobje 1976 — 1980

Pred šestimi leti, ko smo usklajeva
li srednjeročni plan razvoja Sloven
skih železarn za obdobje 1976—1980, 
je bila ugotovljena potreba in  upravi
čenost gradnje nove elektrojeklame na 
Jesenicah. Za leto 1980 je bila načr
tovana v Slovenskih železarnah proiz
vodnja milijon ton surovega jekla in 
v tem naj bi dala svoj prvi delež že 
tudi nova jeseniška električna obločna 
peč, ki naj bi začela nadomeščati iz
padlo proizvodnjo zastarelih in obrab
ljenih SM peči. V dokumentu piše, 
naj bi ta naložba nadomestila: »docela 
nerentabilno proizvodnjo v SM pečeh, 
ki jih je treba ukiniti.« Načrtovana 
investicija do leta 1980 ni bila niti 
pričeta.

Siemens-Martinov proces odmira
Postopek pridobivanja jekla, ki je 

bil daleč prevladujoč v svetovni proiz
vodnji jekla dobrih 80 let, hitro iz
gublja svoj pomen. Najprej se je v 
petdesetih letih pričel kisikov konver- 
torsfci proces, ki je s svojo visoko 
produktivnostjo pokrival pretežni del 
rastočih potreb po jeklu. V obdobju 
od leta 1950 do 1970 se je svetovna 
proizvodnja jekla povečala za več kot 
trikrat. Leto 1967 je zadnje leto, ko je 
če predstavljal SM proces z deležem 
52,1 %  več kot polovico svetovne pro
izvodnje. V času od leta 1967 do 1971 
je padel delež SM postopka na 37,5 %  
in leto 1970 je mejno leto, ko kisikov 
postopek prevaga SM postopek za
41,3 «/„ proti 39,7%  v svetovni pro
izvodnji jekla. Po podatkih za leto 
1978 je znašal delež SM postopka sa
mo še 24,0%  in japonska železarska 
industrija v tem deležu ni imela več 
svojih podatkov o proizvodnji. Napo
vedi za nadaljnji razvoj pravijo, da bo 
delež SM postopka v naslednjih letih 
če nadalje padal in  bo po letu 1985 
docela nepomemben ter se bo obdržal 
samo še v nekaterih velikih agregatih 
v deželah SEV. Napovedujejo, da bo 
kisikov postopek dosegel delež 66% , 
elektrojeklo pa nad 30%  v svetovni 
proivodnji.

Tudi v jugoslovanski železarski in
dustriji sledimo, čeprav bolj omahu
joče in počasi, svetovnim dogajanjem. 
Se leta 1968 je bU SM postopek ude- 
ležen v jugoslovanski proizvodnji su- 
tovega jekla z 80,1% , a že leta 1978 
le 43,2 % . V letu 1980 je znašal ta 
delež še 40% . Razmerja stvarnih 
zmogljivosti jeklom so porazdeljene ta
ko, da bi bil ob polnem izkoriščanju 
že zgrajenih naprav za kisikov posto
pek sedanji delež SM jekla samo še 
okoli 30% .

SM postopek opuščamo tudi v Jugo
slaviji

Nekaterih SM peči, ki so bife že 
Pted desetletji zastarele, ročno zakla- 
dane in v neprimernih proizvodnih pro
storih, se še spominjajo starejši žele- 
Jatji- Pustimo spomine in zgodovino. 
Gospodarnost proizvodnje in drugi po- 
R°j'iso narekovali že v preteklem ob
dobju, da so morali v nekaterih žele
zarnah ustavljati stare SM peči. Ko
nčaj dve leti bo, kar so ustavili zadnjo 
SM peč v železarni Store in železarni 
»Boris Kidrič« v Nikšiču. Ker je bil 
SM postopek ukinjen na Ravnah že 
Pted več kot 10 leti, je v SR Sloveniji 
v rabi samo še na Jesenicah.

Namen je, da v najkrajšem času us
tavijo tudi staro jeklarno v železarni

Smederevo. Srednjeročni razvojni pro
gram železarne Sisak predvideva grad
njo nove elektrojeklame in postopno 
ukinjanje SM postopka. V razvojnem 
programu RMK Zenica predvidevajo 
postopno nadomeščanje proizvodnje v 
SM pečeh s kisikovim postopkom, po 
letu 1985 pa po vsej verjetnosti en 
del tudi z elektrojeklom.

Zakaj je treba opustiti SM postopek?
Več vzrokov je, zakaj je izgubil SM 

postopek svoj pomen in zakaj ga opu
ščajo. Najprej je izgubil tekmo s kisi
kovim postopkom zaradi višjih inve
sticijskih stroškov in nižje produktiv
nosti. V napravi s težo ene taline npr. 
100 ton lahko po kisikovem postopku 
izdelajo dnevno približno 6-krat več 
jekla kot v SM peči in pri dobrem 
delu tudi več. Precej nižja je tudi po
raba v ognju odpornih materialov. Ve
liko manjša je poraba energije.

V zadnjih desetih letih izgublja SM 
proces tudi tekmo z jeklom, izdela
nem v elektrojeklamah. Predvsem za 
proizvodnjo kvalitetnih in visoko le- 
giranih jekel je električna peč primer
nejša. Pečni transformatorji z visokim 
učinkom, posebno po uvedbi izdelave 
šarž izven peči v ponvicah, dajejo mož
nost bistvenega povečanja proizvodno
sti. Naredimo zopet primerjavo s SM 
pečjo. Medtem ko je ob intenziviranju 
postopka v 100-tonski peči možno 
dnevno izdelati največ 4 šarže, lahko 
v električni obločni peči izdelajo 10 
šarž masovnih kvalitet ali celo več. 
Stroški investicij znašajo pri elektro- 
postopku bistveno manj. Poraba ener
gije je daleč manjša. Praktično odpade 
vsa energija, potrebna za pripravo 
vložka za visoke peči, in vsa energija, 
potrebna za proizvodnjo surovega že
leza. Cisto vsa v mnogih primerih ne, 
ker porabijo v električnih obločnih pe
čeh v vložku poprečno tudi okoli 10 %  
surovega železa, ponekod še nekaj več.

SM postopek je v primerjavi z dru
gimi postopki izdelave jekla torej ve
lik potrošnik energije. Energija se je 
od leta 1973 dalje hitro dražila in so 
cene večkratno višje, kot so bile pred 
10 leti. Razumljivo se toliko povišanje 
cene močno odraža v stroških proiz
vodnje, če je poraba energije večja kot 
pri primerjanih tehnologijah.

Zaščita okolja je pomemben dejav
nik, ki pospešuje opuščanje SM po
stopka. Pospeševanje taljenja in rafi- 
naoije s kisikom močno poveča tudi 
zadimljenje in zapraševanje okolja. Či
stilne naprave za odvodne pline so in
vesticijsko tako drage in drage tudi v 
obratovanju, da vnaprej izključujejo 
njihovo uvajanje. Zahtevni predpisi o 
varstvu okolja zapirajo cele jeklarne 
v strnjeno naseljenih okoliših in tako 
opuščajo SM peči drugo za drugo.

Kateri dejavniki narekujejo ustavitev 
SM peči na Jesenicah?

V prejšnjem odstavku so navedeni 
tisti pogoji, ki splošno narekujejo opu
stitev SM postopka in veljajo v večji 
ali manjši meri povsod po svetu. Na 
Jesenicah je stvar še bolj zapletena in 
pogoji veliko slabši od poprečja v in
dustrijsko razvitem cfeolju. Običajno 
uporabljajo pri SM postopku v vložku 
okoli 50%  surovega železa. Visokih 
peči taiko malih razmer, kot sta jese
niški, že dolgo ne grade več in sta po
leg nekaterih drugih v Jugoslaviji sa
mo še redka in draga posebppst v sve
tovni proizvodnji surovega železa. Da
našnji giganti proizvedejo tudi po
10.000 ton surovega železa na dan na

enem plavžu. Na Jesenicah, če oba 
plavža dobro obratujeta, pa narede 
dnevno po 500 ton. Stroški proizvodnje 
razumljivo ne morejo biti niti blizu 
tistim, ki jih dosežejo na velikih eno
tah in to še ob slabšem vsipu, z manj
šo vsebnostjo železa, kar ima za posle
dico tudi do 20 %  večjo porabo koksa, 
kot jo dosegajo ponekod v svetovni 
proizvodnji.

Jeseniške SM peči so stare, najmlaj
ši dve štejeta kar blizu 20 let. Druge 
so še starejše, iz predvojnih časov. Pe
či so bile že ponovno predelane, imajo 
pa svojo izvirno pomanjkljivost, da je 
spodnji del grajen »v tla« in slabo do
stopen. Predelave so morale biti prila
gojene danim pogojem obstoječe kon
strukcije hale, prostornih in drugih 
okoliščin. Plan, da bodo pričeli po
stopno opuščati SM postopek že v 
preteklem obdobju in sama gospodar
nost proizvodnje so narekovali, da je 
nesmotrno vlagati sredstva v večja po
pravila SM peči, kar bi do neke mere 
podaljševalo življenjsko dobo. Stanje 
peči je iz leta v leto slabše.

Nekoč so pri jeseniških pečeh upo
rabljali toploto odvodnih plinov za pro
izvodnjo pare. Kotli so zastareli in po
stali tudi ovira za redno delo peči in 
so jih opustili. Gospodarnost je, kar 
zadeva štednjo energije, torej slabša.

Naložbe za varstvo okolja bi bile 
docela nesmotrne. Iz dimnikov SM pe
či se vije redno dim, občasno lepo 
rdečerjavo obarvan in se bo vil, vse 
dokler bodo peči obratovale. Na elek
tričnih obločnih pečeh so vgradili so
dobno odpraševalno napravo, ki bo v 
tem delu jeklarne odpravila prah in 
dim. Nad Jesenicami se bo kadilo 
kljub temu še naprej, dokler bodo SM 
peči ali dokler bodo zakonska določila 
o varstvu okolja to še dopuščala.

Kar zadeva izvoz, nova jeklarna ne 
more dati posebnega učinka. Nova je
klarna naj bi predvsem nadomestila
320.000 ton jekla, kolikor jih je jese
niška martinama izdelala v najboljšem 
času svojega dela in proizvodnje v 
enem letu. Leta 1980 je znašala letna 
proizvodnja okoli 287.000 ton. Pro

izvodnja bo padala s slabšanjem stanja 
peči še naprej. Popravila bodo vse po
gostejša in proizvodnja vse dražja. Za 
izkoriščanje valjamiških zmogljivosti 
jeseniška železarna pri sedanjem stanju 
lahko predela letno do 200.000 ton 
jekla več, kot ga izdelajo. Da bi ob
držali današnjo raven proizvodnje je
kla, bi morali vložiti v velika popravi
la mnogo sredstev. 2e danes je proiz
vedeno jeklo drago in cenovne razme
re energije ter surovin se gotovo ne 
bodo izboljšale. Delati s pečmi »za 
vsako ceno in dokler se da« — je 
veliko predrago. Vložek za valjarne je 
že danes največja skrb in težava. Ne, 
na Jesenicah res niso v zavidljivem 
položaju, katerega je pa treba hitro 
reševati. Bojim se, da pri današnjih 
izgledih v nadaljnjih 4 —5 letih v Slo
venskih železarnah kljub povečanju 
proizvodnje v jeklarnah železarne Sto
re in na Ravnah ne bo več jekla, kot 
ga je sedaj. Do predvidenega milijona 
ton jekla v slovenskih železarnah je 
še daleč.

Zaključek
Negospodarnost postopka in zaščita 

okolja so osnovni vzroki za opuščanje 
SM postopka v svetu in pri nas. V 
slovenskih železarnah se je ta postopek 
obdržal samo še na Jesenicah, kjer so 
dosegli največjo proizvodnjo jekla iz 
SM peči 320.000 ton. Zaradi slabega 
stanja peči se proizvodnja iz leta v leto 
znižuje. Gospodarnost SM postopka v 
železarni Jesenice je glede na slabše 
specifične pogoje, kot so drugod po 
svetu, še nižja. Večja vlaganja v po
pravila SM peči bi bila nesmotrna. 
Proizvodnja jekla se bo zaradi slabega 
stanja peči še nadalje zniževala in po 
ustavitvi posameznih peči manjšala. 
Z zniževanjem proizvodnje jekla bi se 
izkoriščenost predelovalnih zmogljivo
sti, za katere že danes manjka okoli
160.000 vložka, še slabšala. Za nado
mestilo SM postopka v železarni Jese
nice je edini izhod gradnja elektroje
klame.

Milan Marok

Posvetovanje o raziskovalnem dela 
in dosežkih v slovenski metalurgiji

Letos je bilo 1. in 2. oktobra že 
devetindvajseto posvetovanje sloven
skih strokovnjakov črne in barvne me
talurgije ter livarstva. Iz 29 delovnih 
organizacij proizvajalcev, raziskovalnih 
organizacij, delovnih organizacij po
rabnikov in republiških inštitucij je 
bilo na posvetovanju 117 udeležencev.

Posvetovanje je bilo namenjeno vlo
gi raziskovalnega dela kot osnovi pri 
doseganju razvojnih ciljev, kar sta o b  
ravnavali obe uvodni predavanji, od 
katerih se je prvo nanašalo na železar
stvo in drugo na razvoj barvne meta
lurgije v Sloveniji.

V 20 prispevkih so raziskovalci iz 
delovnih organizacij Metalurškega in
štituta in fakultete za naravoslovje in 
tehnologijo obravnavali dosežke svoje
ga raziskovalnega dela. V sklepih po
svetovanja je podana za referate na
slednja ocena: »Vsebina in kvaliteta 
predavanj sta dokaz o zadovoljivi teo
retični in uporabni vrednosti razisko
valnega dela ter o njegovem zlitju z 
resničnimi potrebami metalurške indu
strije v Sloveniji in uporabnikov ko
vinskih gradiv.«

Od 20 prispevkov oziroma preda
vanj, ki so bila oblika zelo zgoščenega 
podajanja pregleda raziskovalnih do
sežkov, je veliko takih, ki naj bi jih

predavatelji v širši obliki predstavili 
porabnikom odnosno zainteresiranim. 
Za uvodno predavanje tov. Kunca je 
bilo že na posvetovanju predlagano, 
naj bi ga v celoti objavili v glasilih 
vseh treh slovenskih železarn.

V posebni brošuri je bil vsem ude
ležencem podan pregled: Vrednotenje 
raziskovalnega dela za potrebe sloven
ske metalurgije za obdobje 1979/1980. 
V tem obdobju je hilo izvršeno 187 
raziskovalnih nalog in izvedenskih 
mnenj. Slovenski metalurški strokov
njaki so imeli doma 60 strokovnih 
predavanj, 11 predavanj v tujini na 
strokovnih posvetovanjih, priobčili so 
v domačih strokovnih revijah 53 član
kov in prispevali 11 člankov v inozem
ske strokovne revije. V isti 'knjižici je 
objavljen tudi predlog raziskovalnega 
dela za leto 1982. Predlog dela za leto 
1982 je bil podan na večurni obrav
navi kot predstavitev predlogov na
log iz usmerjenega raziskovalnega pro
jekta in šest usmerjenih raziskovalnih 
programov. Vodje projektov in progra
mov so udeležencem predstavili raz
iskovalne naloge, udeleženci so predlo
ge obravnavali, dajali predloge za do
polnila in spremembe ter v nekaterih 
primerih tudi za opustitev namere. Za
ključek obravnave je bil, da so pred
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stavljene naloge dobra osnova za konč
no izbiro, ki se mora pa ravnati po 
razpoložljivih sredstvih, raziskovalnih 
zmogljivostih in seveda morajo ustre
zati tudi zahtevam, veljavnim za na
loge, ki se realizirajo v okviru svo
bodne menjave dela.

Za področje črne metalurgije je bila 
ugotovitev obravnave, da je treba pri 
raziskovalnem delu usmeriti več priza
devanj in sredstev na področje proiz
vodnje jekla, da bi bili čim bolj pri
pravljeni za obvladovanje sodobnih 
tehnoloških naprav za proizvodnjo je
kla, ki so že sedaj v fazi izgradnje ali 
jih načrtujejo v bližnjem razvojnem 
obdobju. Sprejet je bil zaključek, da 
je potrebno posebno pospešiti razisko
valno delo na področju gradiv, odpor
nih proti ognju. Pri iskanju nekaterih 
dljev za nadomestilo uvoza takega ma
teriala, jedavoa in feroniklja ter drugih 
metalurških repromaterialov, se je pa 
potrebno vključiti tudi v medrepubli
ško sodelovanje pri raziskovalnem 
delu.

Iz sklepov posvetovanja zopet po
vzemam zaključek, ki se nanaša na 
predstavitev raziskovalnih dosežkov in 
na obravnavo raziskovalnega progra
ma: »Udeleženci menimo, da način iz
bire in predstavitev nalog, ki je bil 
izoblikovan v zadnjih letih, zagotav
lja, da so predlagane naloge v finan
ciranje iz sredstev svobodne in nepo
sredne menjave, kvalitetne raziskoval
ne naloge . . .«

Menim, da je obravnava raziskoval
nega programa vsako leto boljša in da 
je bila letos doslej res najboljša. Ugo
tovitve obravnave zahtevajo precej 
sprememb predlaganega programa dela 
in s tem v zvezi celo dodatne razisko
valne naloge. Nekatere predlagane na
loge pa ne da niso potrebne, le njiho
vo razreševanje naj da prednost ti-

Razprava o osnutku statuta je bila 
organizirana ves september. Glavni no
silci aktivnosti so bili delegacije za po
kojninsko invalidsko zavarovanje, ko
misije za varstvo pri delu in izvršni 
odbori osnovnih organizacij sindikata. 
Konferenca delegacij je pripombe ob
ravnavala 28. 9. 1981. Splošna ugoto-

stim, ki so za razvojne potrebe naj
nujnejše, zato bi jih kazalo zaenkrat 
še odložiti za kasneje.

Vse seveda ni bilo odlično in ble
steče. Osnovna pomanjkljivost je bila 
zopet pomanjkanje časa. Premalo je 
bilo časa za razpravo po posameznih 
referatih. Čeprav je bilo letos name
njeno obravnavi raziskovalnega pro
grama za prihodnje leto domala dva
krat toliko časa kot prejšnja leta, je 
časa vseeno zmanjkalo in ne moremo 
reči, da so bili prav vsi raziskovalni 
programi docela enakovredno obrav
navani.

Mnogo premalo časa je bilo za pred
stavitev dosežkov raziskovalnega dela. 
Prepričan sem, da bi podrobnejša 
predstavitev oziroma vrednotenje raz
iskovalnega dela na področju železar
stva za preteklo obdobje 1979/1980 
bila hvaležna tematika za razpravo v 
vsaki od železarn, da bi dali priliko 
udeležbe v razpravi širšemu krogu 
strokovnjakov iz kroga porabnikov 
raziskovalnih dosežkov. Tak pristop je 
tudi del poti za prenos raziskovalnih 
dosežkov v proizvodnjo — torej ni še 
nič zamujenega.

Še nekaj sem pogrešal. Vsako leto 
ob zaključku strokovnega posvetovanja 
udeleženci sprejemajo sklepe in pripo
ročila za nadaljnje delo. Pri pregledu 
dosežkov raziskovalnega dela bi bilo 
koristno, da bi vsako leto dali tudi 
pregled, koliko sklepov strokovnih po
svetovanj je bilo izvršeno ali vsaj, do 
katere stopnje so bili sklepi izvršeni. 
Drugo leto, ko bodo tekle priprave za 
30. jubilejno posvetovanje, ki bo zo
pet oktobra, naj organizatorji pripra
vijo še pregled izvrševanja sklepov 
vsaj za nekaj let nazaj, da bi videli, 
kakšne sklepe in zaključke lahko v bo
doče sprejemamo, da bi jih tudi izvr
ševali. Milan Marolt

vitev je bila, da bi delavci raje raz
pravljali o tistih odprtih vprašanjih, 
ki se ne nanašajo na statut, temveč 
na spremembo zakonskih predpisov s 
tega področja. Ker se tudi te spre
membe pripravljajo, je konferenca se- 
stavljalcem poslala naslednje pri
pombe:

— v pokojninsko dobo naj se šteje 
tudi vojaški rok;

— kriteriji za vključitev nadurnega 
dela v pokojninsko osnovo naj se 
enotno določijo v vsej republiki;

— za izračun pokojninske osnove 
naj se vzame 5-letno poprečje OD in 
ne 10-letno, kot je zdaj določeno;

— pri usklajevanju pokojnin naj se 
upošteva tudi zadnje leto zavarovanja, 
ker prihaja zaradi različnih povišanj 
OD za enako delo do različnih po
kojnin; dopolnitev naj bi bila v tem 
smislu, da bo vsak za svoje delo pre
jel realno vrednost, neodvisno od te
ga, kdaj gre v pokoj;

— omogoči naj se predčasna upo
kojitev tistih delavk, kjer je dovolj 
mladega kadra za nadomestilo in s po
gojem, da delavka sama želi predčasno 
upokojitev.

Pomembnejše pripombe v zvezi s spre- 
membo statuta

— Pri višini nadomestila, ki ga de
lovni invalid prejema zaradi manjšega 
osebnega dohodka na drugem delu, se 
je konferenca odločila za predlagano 
prvo varianto. Po tem predlogu je vi
šina nadomestila enaka razliki med 
osebnim dohodkom, ki ga je delavec 
prejemal prej in osebnim dohodkom, 
ki ga prejema na novem delu s po
prečno učinkovitostjo. Nadomestilo pa 
je odvisno tudi od doseženega učinka 
na novem delu, z namenom, da je 
invalid stimuliran za boljše delo.

— Višina oskrbnine, ki jo prejema 
delovni invalid v času poklicne reha
bilitacije, naj bo enaka višini OD, ki 
bi ga prejemal za poprečne delovne 
uspehe, če bi še dtelal na delu pred 
nastankom invalidnosti. Sedanji osnu
tek predvideva, da je višina oskrbnine 
enaka višini OD, ki ga je zavarovanec 
prejemal pred letom, v katerem je po
stal invalid. Ta osnova po mnenju 
konference ni realna, kajti delavec, ki 
je postal invalid zaradi posledic bolez
ni, že pred nastankom invalidnosti ni 
dosegal normalnih delovnih učinkov.

— Po določilih sedanjega osnutka 
statuta se lahko invalidski upokojenec, 
ki se mu je zdravstveno stanje bistve
no izboljšalo, ponovno zaposli, pokoj
nina pa mu ta čas miruje. Predlagali 
smo, da je treba o invalidski upoko
jitvi za take primere, kjer obstaja mož
nost, da se jim bo zdravstveno stanje 
izboljšalo, predvideti občasne zdravni
ške preglede.

Konferenca je ugotovila, da je 
precej takih pripomb, ki so smiselno 
že zajete v sedanjih določilih statuta, 
nekatere od njih pa so bile nesprejem
ljive. Nekaj je bilo tudi takih pri
pomb, kjer zakon stvari sicer lepo 
ureja, žal pa se v praksi ne izvajajo. 
Na te pripombe daje konferenca na
slednja pojasnila:

1. V jeklovleku so predlagali, da 
moramo delovnega invalida stimulirati 
tako, da si bo tudi na novem delu 
prizadeval za čimboljše delovne uspe
he. Ta predvideva tudi novi osnutek 
statuta, saj pravi, da se lahko soraz
merno zniža ali zviša nadomestilo de
lovnemu invalidu glede na dosežene 
delovne rezultate.

2. V rezalnem orodju predlagajo, da 
naj se črta možnost ponovne zaposli
tve upokojencev, saj imamo dovolj 
mladega kadra, ki je brez zaposlitve.

Pravica odločanja o vsaki posamez
ni zaposlitvi je v absolutni pristojno
sti delovne sredine, kjer bo delavec 
delal. Če bo komisija za kadre ugo
tovila, da je za prosto delo na razpo
lago dovolj ustreznega mladega kadra, 
bo gotovo odklonila zaposlitev upo
kojenca. Ne bi pa bilo prav, da popol
noma onemogočimo ponovno zaposli
tev upokojenca. Pravica do pokojnine 
mu ta čas miruje, v posameznih kon-

O OSNUTKU NOVEGA
STATUTA POKOJNINSKO  

INVALIDSKEGA  
ZAVAROVANJA SLOVENIJE

D ruštvo  upokojencev  R avne 
je  dne 22. sep tem bra  1981 ob 
rav n av alo  osnu tek  novega s t a 
tu ta  pokojn insko  — invalidskega 
zavarovan ja  v  S loveniji. O brav 
n av e  se je  udeležilo  32 upoko
jencev. Sprem em bo s ta tu ta  je  
to lm ačil p red stav n ik  zbora dele
gatov  SPIZ  tov. M ilojko M ilin - 
kovič.

Po iz v a ja n jih  in  to lm ačen jih  
je  sled ila  razp rav a . V n je j so 
navzoči postav lja li razn a  v p ra 
šan ja  o ak tu a ln i p rob lem atik i, 
na k a te re  je  tov. M ilinkovič d a 
ja l u strezn e  odgovore.

E. W lodyga

kretmih primerih pa človeka celo nuj
no potrebujemo.

3. V pnevmatičnih strojih so imeli 
več pripomb glede deležev za pokoj
ninsko osnovo, varstvenega dodatka in 
valorizacije pokojnin.

V pokojninsko osnovo so zajeti vsi 
deleži, ki so na plačilni kuverti ozna
čeni s šiframi od 1—8, 11—24, 50 do 
53 in 62.

Predlagajo, da bi varstveni dodatek 
prejemali tudi kmetje in obrtniki. Ta 
dodatek prejemajo upokojenci z naj
nižjimi pokojninami. Kmetje in obrt
niki sem ne spadajo, ker si v času, ko 
še aktivno delajo, sami določajo višino 
prispevka, ki ga odvajajo za pokojnin
sko invalidsko zavarovanje. Tisti, ki 
je odvajal nižji prispevek, ima tudi 
nižjo pokojnino. V primerih, ko imajo 
ti ljudje tako nizko pokojnino, da je 
ogrožen njihov minimalni življenjski 
standard, in če nimajo nobenih dru
gih prejemkov, so upravičeni do so
cialne podpore.

V tem tozdu so tudi predlagali ,da 
bi bila valorizacija pokojnin za vse 
upokojence v enakih zneskih. To po
litično ni sprejemljivo, kajti pokojni
na izvira iz delovnega prispevka, ki 
ga je zavarovanec ustvaril s svojim te
kočim in minulim delom. Pokojnine 
se usklajujejo skladno z rastjo oseb
nih dohodkov.

4. Delovna skupnost za kadre in 
splošne zadeve je predlagala, da se 
oceni primernost določila, ki pravi, da 
se beneficirana doba šteje tudi zava
rovancem, ki so skupaj najmanj 10 
Let opravljali taka dela in naloge, na 
katerih zaradi narave in teže dela po 
določenih letih starosti ne morejo več 
uspešno opravljati svoje poklicne de
javnosti.

Konferenca meni, da je to določilo 
smiselno, saj imajo v nekaterih delov
nih organizacijah uveljavljen krožni si
stem zaposlovanja na takih delih, 
kjer se priznava beneficirana delovna 
doba.

5. Stroji in deli so predlagali, da 
bi bilo treba v statut vključiti obvez
nost, da je SPIZ dolžna zaposlovati 
invalidne osebe.

Ta obveznost spada v pristojnost 
skupnosti za zaposlovanje in je zakon
sko opredeljena. Delovne organizacije 
so po zakonu dolžne zagotavljati mož
nost za zaposlitve invalidnih oseb in 
dati prednost nezaposlenim invalidnini 
osebam, če ustrezajo njihove zmožno
sti zahtevam dela.

Invalidna oseba lahko v primeru, 
da je bila odklonjena, začne p o sto p ek  
za varstvo svojih pravic pri sodišču  
združenega dela.

PRIPOMBE NA OSNUTEK STATUTA 
POKOJNINSKO INVALIDSKEGA 

ZAVAROVANJA SLOVENIJE



St. 20/1981 I N F O R M A T I V N I  F U Z l N A R 13

6. Delovna skupnost za gospodarjenje
opozarja, naj se ustrezno uredi, da bo 
dodatek za borce, ki ga prejemajo naši 
delavci, upoštevan v pokojninsko os
novo.

To je urejeno in nesporno. 
Predlagajo tudi, da se pri benefici

rani dobi doda še 17 mesecev za 12 
mesecev dejanskega dela.

Iz naših
KS RAVNE NA KOROŠKEM:

NOVE SKULPTURE 
KRASIJO RAVNE

P otem  ko so se ves teden v ok
v iru  letošnjega krajevnega p raz
n ika Raven zvrstile  razne k u ltu r
ne in  športne prireditve, so R a
venčani svoj p razn ik  sklenili v 
nedeljo  11. oktobra v  P arku  OF 
na N avrškem  vrhu, k je r  je  zbrani 
množici spregovoril Ivan  Vušnik, 
p redsednik  skupščine KS Ravne. 
K ot p re jšn ja  le ta  so se tud i letos 
v s tre ljan ju  na g linaste golobe 
pom erili lovci LD Prežihovo in 
S tro jna. S lednji so to k ra t sestre
lili enega več in  tako osvojili lep 
pokal k ra jevne  skupnosti.

Ob letošnjem  k rajevnem  p raz
n iku  sta  se pobratili čebelarski 
d ru štv i R avne in  Šm ihel iz a v s trij
ske Koroške. P redstavn ik i obeh 
d ruštev  so podpisali listino o t r a j 
nem  sodelovanju in  p rija te ljs tvu .

Ob zaključku m ednarodnega 
k iparskega sim pozija Form a viva 
Ravne 81, so letos izdelane skulp
tu re  prevzeli v čuvanje ravenska 
k ra jev n a  skupnost, osnovni šoli 
Koroški je k la rji in  Prežihov Vo- 
ranc te r  šolski cen ter Ravne.

M edtem  ko je  v začetku oktobra 
sam oupravna stanovanjska skup
nost R avne končno nabavila nad 
360 ročnih gasilnih aparatov, sa
n ite tna  nosila in  torbice za n u 
denje prve pomoči, je  vse to  po 
stanovanjsk ih  b lokih na R avnah

Konferenca ugotavlja, da v železarni 
sploh nimamo primera, kjer bi bilo 
priznanih več kot 15 mesecev za 12 
mesecev dejanskega dela. Zavzemamo 
se pa za tako politiko, da se sredstva 
v večji meri namenjajo za izboljšanje 
delovnih pogojev.

(Vir: zapisnik konference delegacij)

krajev
razvrstila  gasilska enota CZ p ri 
KS Ravne. D rugače pa bo štab  ci
v ilne zaščite skupaj z hišnim i 
sveti oktobra in  novem bra orga
niziral teča je  in  dem onstracije o 
rokovanju  z gasilnim i ap a ra ti in 
nuden ju  p rve pomoči. Teh tečajev  
se naj bi udeležilo nad 2000 R a
venčanov.

Zadnje dni oktobra so imele 
pregled vse ena te  (razen gasilske 
in  enote za zveze) civilne zaščite 
p ri ravenski k ra jevn i skupnosti. 
Ob tej priložnosti so b ili vodje 
enot seznanjeni z nekaterim i do
datn im i nalogam i.

KS ČRNA NA KOROŠKEM:

NI DENARJA 
ZA VZDRŽEVANJE 

KULTURNEGA DOMA
Čeprav je  b il č rn jansk i k u ltu r

ni dom svojem u nam enu predan 
lanskega avgusta, so še vedno ne
kateri odprti problem i, ki onemo
gočajo njegovo delovanje. Tako v 
n jem  še vedno n i končala rekon
strukcija  kotlovnice, iz ka te re  se 
ogrevata k u ltu rn i dom in hotel 
P laninka. M arjan  Lačen, p redsed
n ik  sveta KS č rn a , je  dejal, da 
k ra jevna  skupnost še vedno nim a 
zagotovljenih sredstev  za rekon
strukcijo  kotlovnice, zato je  v p ra
šanje, kako bo k u ltu rn i dom delo
val pozimi. O dprto je  tud i vzdr
ževanje ku ltu rrflga  doma, saj k ra 

jevna skupnost nim a dovolj sred
stev. Poleg sredstev  za vzdrže
van je  m ora zagotoviti tud i sred 
stva za p lačevanje delavcev v 
ku ltu rnem  domu.

K ot kaže, bo čm janska  k ra jev 
na skupnost z ostalim i delovnim i 
organizacijam i in  d ruštv i le zb ra
la  po trebna sredstva za rekon
strukcijo  kotlovnice, m edtem  ko 
bo večji problem  zagotoviti sred 
stva za sprotno vzdrževanje in  ob
ra to v an je  ku ltu rnega doma. K er 
se z enakim i problem i srečujejo 
tu d i d ruge k ra jevne  skupnosti v 
ravenski občini, bo treba  sredstva 
za vzdrževanje in  obratovanje ob
jek tov  družbenega standarda, 
zb ra ti oz. zagotoviti na ravn i ob
čine, m enijo  p ri KS Črna.

So pa v  tam kajšn ji k ra jevn i 
skupnosti do 15. oktobra evidenti
ra li okrog 400 m ožnih kandidatov 
za organe KS, SIS in  skupščine 
občine Ravne. P ri KS Č rna ugo
tav lja jo  (predvsem  na osnovi do
sedanjih  izkušenj na področju de
lovanja delegatskega sistem a in 
k rajevne sam ouprave), da je  evi
den tiran je  bistveno opravilo celot
nega volilnega postopka, saj so v 
Č rni imeli v sedanji m andatn i do
bi delegate, ki so svojo funkcijo 
zelo v redu  opravljali, pa tudi ta 
ke, ki so v vseh š tirih  le tih  prišli 
sam o na en sestanek. Da se tako 
ne bi dogajalo tudi v prihodnje, 
bodo izbrali take kandidate, ki bo
do resnično p rip rav ljen i del svo
jega prostega časa žrtvovati tudi 
za uresničevanje delegatskega si
stem a in  k ra jevne  sam ouprave.

KS MEŽICA:

KDAJ ADAPTACIJA 
NARODNEGA DOMA

Tudi v tej k ra jevn i skupnosti 
so do sredine oktobra ev identirali 
nad 400 m ožnih kandidatov.

»Kot kaže, bomo imeli tud i v 
Mežici težave p ri izbiri vodij de
legacij SIS predvsem  za tiste, ki 
se m orajo sesta ja ti bolj pogosto. 
Za druge funkcije v organih k ra 
jevne skupnosti skoraj ne bi sm e
lo b iti težav. Res pa je, da tisti, 
k i so voljn i delati, že tako im ajo 
funkcije, m edtem  ko je  v naši 
k ra jevn i skupnosti še vedno do
ločeno število občanov z u strez
no izobrazbo, k i bi lahko dosti p ri
spevali k reševanju  problem ov na 
področju družbenopolitičnega živ
ljen ja , kom unalne in stanovanjske 
dejavnosti in vsakdan je preskrbe,« 
je  poudaril Leo Golobinek, ta jn ik  
KS Mežica.

Precej nezadovoljstva je  med 
Mežičani zaradi pom anjkanja 
gradbenega m ateriala, tudi gram o
za, ki ga je  okrog Mežice povsod 
dovolj. K er ni betonskega železa, 
cem enta in drugega gradbenega 
m ateria la  so M ežičani prim orani, 
če hočejo dokončati gradnjo  hiš, 
iti po kakšen gradbeni m ateria l v 
sosednjo Avstrijo.

Čeprav se Mežičani nerad i ude
ležujejo ku ltu rn ih  p rired itev  (iger, 
kino predstav), rad i potožijo, v 
kakšnem  stan ju  je  dvorana v N a
rodnem  domu. T ajn ik  Golobinek 
je  dejal, da je  dvorana res v zelo 
slabem  stan ju  in da jo  zaradi te 
ga M ežičani nerad i obiskujejo. 
Kot so predvidevali, naj b i N a
rodni dom adap tira li do leta 1985, 
vendar v sedanji gospodarski si
tuaciji to ne bo mogoče. K ljub te 
mu pa Mežičani na prihodnost 
gledajo z optimizmom, saj se do
bro  zavedajo sedanjega položaja.

9. oktobra so z m ajhno  sveča
nostjo  predali nam enu novo, so
dobnejšo cesto, ki bo odslej pove
zovala Mežiško dolino z m ejnim  
prehodom  R eht nad Mežico. Kot 
smo že poročali, so delavci HPH 
pod je tja  iz Titovega V elenja z 
g radnjo  ceste pričeli p red  dvem a 
letom a in so izredno zahtevna dela 
končali šele prve dni oktobra. T a
ko so m orali izkopati nad  20.500 
m 3 zemlje, nasu ti in  u trd iti okrog
12.000 m 2 nasipov. V podpor
ne zidove in  v cestno kanali
zacijo so vgradili 470 m3 betona. 
Položili so nad 84.000 m 2 asfaltne 
mase, m ontira li varovalne ograje 
v dolžini 500 m, vgradili 790 m b e
tonskih  robnikov in  izkopali nad 
800 panjev.

Ob vseh teh  tehničnih  p o d at-, 
k ih  zapišimo še, da so celotna de
la p ri u red itv i 2.350 m  ceste ve
lja la  okrog 20 m ilij. din, ki jih  je  
p rispevala ravenska kom unalna 
skupnost, in  da je  vrvico ob otvo
ritv i ceste p rerezal E rnest Logar, 
predsednik  skupščine KS Mežica.

KS PREVALJE:

OPOZORILA KS 
NE ZALEŽEJO

K ljub tem u da je  kom isija k ra 
jevne skupnosti že spom ladi op ra
vila  ogled in  ocenila snažnost in  
u re jenost stanovanjsk ih  hiš in 
poslovnih stavb in  da je  k ra jevna 
skupnost pisno obvestila lastn i
ke hiš in  poslovnih prostorov za 
odstran itev  nav lake in  za popra
vilo fasad in  žlebov te r  da je  o 
vsem  tem  bila seznanjena tud i 
inšpekcijska služba, so poziv KS 
le m alokje vzeli resno. K er se po
prav ila  fasad, predvsem  n a  po
slovnih stavbah  v  cen tru  P revalj 
še vedno niso lotili, bo k ra jevna  
skupnost ponovno pozvala hišne 
svete in lastn ike individualnih  hiš 
in  poslovnih prostorov, k i jih  je  
zob časa že načel, naj vendar kaj 
storijo  za lepši videz svojega 
kraja .

»Kar za lepši videz P revalj ni 
uspelo sto riti sedan ji k ra jevn i 
skupnosti, bodo bržkone m orale 
postoriti nove KS: Trg, Holmec, 
Polje in  D obja vas, predvsem  pa, 
da bo v  vseh zaselkih zaživela 
k ra jev n a  sam ouprava,« je  pove
dal ta jn ik  Rajko Vute.

Tako bo m orala KS Trg n ad a
ljevati z akcijo za ured itev  fasad 
in  popravilo žlebov. Predvsem  bi 
kazalo u red iti poslovno stavbo, v 
kateri je  p rodaja lna  k ruha in  ze
lenjave. N aselje Personali p a  naj 
bi končno dobilo kanalizacijo  in 
asfa ltirane  ceste, saj ta  zaselek 
kom unalno še ni urejen .

V KS Polje bo treb a  u red iti še 
razsvetljavo neka te rih  cest, KS 
D obja vas pa bo prej ko slej m o
ra la  dobiti svojo trgovino, saj 
tam kajšn ji k ra ja n i lahko kupu je
jo  osnovna živila n a  R avnah  in 
P revaljah . Č eprav so se že več
k ra t pritožili, trgovine še vedno 
nim ajo. V KS Holmec pa se bodo 
bržkone lotili u red itve zaselka, 
saj n im ajo u re jen ih  cest in  te le 
fonske linije.

KS ŠENTANEL:

ZADOVOLJNI 
Z IZBIRO

K ljub tem u, da im ajo jeseni 
tu d i šentanelski km etje  največ 
dela na poljih, so našli toliko ča-

M ontaža
sku lp ture
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K U L T U R A
STANKO ARNOLD MED NAMI

V okviru  K oroške glasbene je 
seni sta  n a  R avnah  gostovala 
um etn ika m ednarodnega slovesa 
— Stanko Arnold, trobenta, naš 
človek, in  Andrej Jarc, pianist.

G lasbeno izobražen pisec bi ob
rav n av al n juno  izvedbo, mi to  n i
smo, zato govorimo o občutjih . In  
tako  je  n a jp re j lepo, da pride ve
lik  um etnik, va jen  velik ih  dvoran 
in  tisočglave množice, v m ajhno 
dvorano s kakim i tris to  sedeži — 
a v endar m ed svoje. V p red sta
v itv i smo slišali, da je  S tanko A r
nold p re je l dom ala vsa naj višja 
p riznan ja  kot trobentač, njegov 
s tik  z nam i poslušalci pa je  b il od 
prvega tren u tk a , ko je  stopil na 
oder, toplo človeški. Deloval je  
elegantno in  m im o, vzvišenost pa 
m u je  bila tu ja . N i bilo ovacij, za
to  pa prisrčnost. Bilo je  nekako 
tako, kot se sprejm e dragega člo
veka: tiho, preprosto, b rez velikih 
besed in  ropotanja.

Im eli smo lepo glasbeno uro.

VRTEC JE RAZSTAVLJAL
V rtec Solzice nam  je  v začetku 

oktobra p rip rav il p rije tno  prese
nečenje. V avli up rav n e  zgradbe 
smo lahko  videli celo vrsto  lepo 
izdelanih lu tk  in  živali. Osnovni 
m ateria l je  bil blago in  m ehko 
polnilo. N avdušila je  barvna  sk la
dnost, natančnost in  skrbnost v  iz
delavi, m ehkoba. N ik je r ostrih  
robov. Zares im enitne s tv a ri za 
otroke. Vzgojiteljice pa so p rijaz
no dale na razpolago tud i kroje, 
ki so bili v pičli u ri razgrabljeni.

D rugi del razstave smo videli v 
Nami. Tam  so bili p redstav ljen i 
idelki iz sem en, ki so k a r  vabili k 
ogledu, saj je  tud i n jih  odliko
vala p reprostost in  dekorativnost.

V sekakor lep dokaz iznajd ljivo
sti in  pridnosti naših  vzgojite
ljic. Z. S.

SREČANJE FOLKLORNIH 
SKUPIN SLOVENSKIH

Že l e z a r n

R avenska železarna je  bila 
2. oktobra gostiteljica 3. srečan ja  
folk lornih  skupin  Slovenskih že
lezarn. Na n jem  so se p redstav i
le folklorne skupine KUD »Tone 
Čufar« z Jesenic, »Ipavec« iz Stor, 
»Veriga« Lesce, KUD »Prežihov

sa, da so lahko opravili postopek 
ev iden tiran ja . V tej km ečki k ra 
jevn i skupnosti so ev iden tira li za 
politično skupnost 10 m ožnih k an 
didatov in za združene delegacije 
SIS 20 delegatov.

»Mislim, da smo to k ra t izbrali 
takšne delegate, k i bodo resnično 
p rih a ja li na seje organov k ra jevne  
skupnosti, SIS  in  skupščine ob
čine Ravne. Res pa je, da nim am o 
veliko izbire, saj im am o samo 
212 volilnih upravičencev,« je  de
ja l Peter Plevnik, ta jn ik  KS Šen
tanel.

O ktobra so na Š entanelu  kon
čno ured ili cestno razsvetljavo, 
ograjo okrog pokopališča in asfa l
tira li križišče sredi vasi. Celotna 
dela so velja la  okrog 520.000 d in  
in  jih  je  prispevala kom unalna 
skupnost Ravne.

F ranc R o tar

Voranc« in  »Bratstvo« z Raven, 
folklorna skupina »Trta« iz Z ita- 
re  vasi na avstrijskem  Koroškem, 
folklorna skupina upokojenih že- 
lezarjev  iz K oroške Bele in  fol
k lorna skupina OS Koroški je 
k larji.

V nabito  polni dvoran i te lovad
nice osnovne šole »Prežihov Vo
ranc«, k je r  je  srečan je potekalo, 
so im eli navzoči m ožnost spozna
ti, kako bogata, pestra  in  globoko 
zakoren in jena je  dediščina naših 
prednikov tud i na folklornem  
področju.

Folklora je  izredno močno ohra
n jena in priso tna m ed slovenski
m i železarji, k i ob svojem  trdnem  
delu še vedno najdejo  toliko časa, 
da lahko vadijo  v fo lklornih sku
pinah. Posebej sta  p resenetila 
dva nastopa — najm la jših  folklo
ristov  osnovne šole K oroških je 
k la rjev  te r  upokojenih  železarjev 
iz Koroške Bele. S lednji so s svo
jim  um irjenim , počasnim  nasto 
pom, ki pa vendarle  izžareva moč 
slovenskega človeka te r  s p rired 
bo pesm i »Jugoslavija« dosegli, da 
je  z n jim i pela vsa dvorana, val

PREDSTAVLJAMO NASE KNJIŽNICE

Splošnoizobraževalna knjižnica Kot
lje ima svoje prostore v Kulturnem 
domu Prežihovega Voranca (v prizidku 
bivšega zadružnega doma). Deluje že 
od leta 1946, uradno pa je bila usta
novljena leta 1963 kot nesamostojna 
knjižnica pri Prosvetnem društvu Kot
lje (ustanovitveni akt št. 11 z dne 7. 
decembra 1963). Zdaj je strokovno in 
organizacijsko delo v knjižnici prevze
la Koroška osrednja knjižnica — Štu
dijska knjiižnca — Ravne na Koro
škem, ki kot občinska matična knjižni
ca povezuje med seboj vse krajevne 
splošnoizobraževalne knjižnice v občini 
Ravne na Koroškem.

Hotuljska splošnoizobraževalna knjiž
nica dela v razmeroma tesnih prosto
rih, saj premore le en prostor, ki meri 
15 m2, dlj, ki ji ga predpisujejo stan
dardi, pa naj bi bila dva prostora in 
naj bi merila oba skupaj približno 30 
do 35 m2. Krajevna skupnost Kotlje 
šteje okoli 1170 prebivalcev, zaloga 
knjig pa je odvisna od njihovega šte
vila. V Kotljah naj bi bilo potemta
kem 2340 knjig, torej 2 knjigi (žive 
zaloge) na prebivalca. Temu cilju se 
je knjižnica že zelo približala, saj šteje 
njen fond 2053 bibMotečnih enot. Pri 
načrtovanem letnem prirastku nekaj 
čez 200 knjig bo knjižnica že v dveh 
letih dosegla zaželeni cilj. Knjižnica 
redno prejema tudi osem časnikov in 
časopisov (Borec, Jana, Informativni 
fužinar, Koroški fužinar, Naša žena, 
Otrok in družina, Planinski vestnik in 
Zdravje).

Pri načrtovanju knjižnične dejavno
sti v krajevni skupnosti Kotlje bo tre
ba misliti tudi na to, da so Kotlje 
rojstni kraj enega naših največjih pi
sateljev in da se zato ne bi smeli pre
več togo držati predpisanih standardov 
in bi skušali zagotoviti le tisto, kar ti 
zahtevajo. Kadar bodo v Kotljah ugod
ni pogoji za obnovitev ali razširitev 
knjižnice, bi morali vsaj del prostora 
(idealno bi bilo, če bi pridobili cel 
manjši prostor!) nameniti za knjižno 
in drugo gradivo o Prežihovem Vo-

navdušenja pa se še dolgo ni po
legel.

P rihodnje tako srečan je bo v 
Štorah.

Silvo Jaš

FORMA VIVA NA RAVNAH
A vgusta so bili na R avnah  k i

parji, k i so nas obogatili za štiri 
nove sku lp ture . P red  OŠ Prežiho
vega V oranca sto ji sku lp tu ra  Mi
lene B raniselj, sku lp tu ra  pred 
av to  servisom  je  delo Zvonim ira 
K am enarja . P ri OŠ Koroški je 
k la rji bo postav ljena kom pozicija 
Irm gard  Ohm e iz NDR, sku lp tu ra  
Thom asa Lindseya iz ZDA pa bo 
sta la  p ri gim naziji.

9. 10. 1981 je  bila zaključna p ri
reditev, na ka teri so predali 
sku lp tu re  v oskrbo k ra jev n i skup
nosti R avne in  šolam. Pozdravni 
govor je  imel predsednik  k u ltu r
ne skupnosti, priso tn i pa so bili 
tud i drugi p redstavnik i politične
ga živ ljen ja občine. U m etnike je  
zastopala k iparka M ilena B ran i
selj. V. R.

ČESTITKA ZA JUBILEJ
V Štorah praznujejo letos 125. 

obletnico jeklarstva in valjarni- 
štva. — Iskrene čestitke!

ranču (avtorjeva zbrana in izbrana de
la, nekateri prvi natisi Vorančevih del, 
fotokopije njegovih značilnih rokopi
sov, fotografije ipd.).

Prostori in oprema vsake knjižnice 
morajo predvsem služiti svojemu na
menu. Vsaki knjižnici, ki je javna usta
nova, so za nemoteno delo in uspešno 
izvajanje svoje vzgo j noizobraževalne 
dejavnost potrebni zadosti veliki in 
svetli prostori z lepo, funkcionalno in 
standardom ustrezno opremo. Sele v 
takem prostoru bogato knjižno gradivo 
dobi svoj dokončni smisel, ko se pri
merno urejeno (po načelu prostega pri
stop«) in ob strokovni pomoči knjiž
ničarja ponuja bralcem. Sedaj je priza
devni knjdžničarki-volonterki in njenim 
najzvestejšim bralcem v knjižnici malo 
tesno! Tudi Kotlje bodo morale v 
bližnji prihodnosti dobiti nov ali vsaj 
prenovljen pnostor, ki ga bo laže opre
miti s sodobnimi tipskimi premičnimi 
prolicami, kjer bo dovolj prostora za 
mladinsko književnost in za knjige za 
odrasle bralce. Da p« bi knjižnica lah
ko provsem nemoteno izposojala knjiž
no gradivo, bi morala dobiti še izproso 
jevalno mizo in katalog.

Jez ikovna  p rav ilnost, besedna 
čistost, jasnost, jed rn a to st, n a 
tančnost, nazornost, n a ra v n o st in 
p rim e rn o st iz ražan ja  so lastnosti 
dobrega jezikovnega sloga. Z n a
čilnosti in  p rim e re  zan je  sm o p o 
vzem ali po k n jig i V ere  R em ic- 
Ja g e r  »Slovenski jez ik  za pok lic
ne te h n išk e  in  d ru g e  šole za go
spodarstvo  te r  d ru žb en e  službe«.

D anes še n ek a j o jezikovn i n a 
rav n o sti in  p rim ern o sti pa bo

M ehka som ernost

Tudi odprtost knjižnice je eden pro- 
membnih p>ogojev uspešnosti dela. Ho
tuljska splošnoizobraževalna knjižnica 
je sedaj odprta dve uri tedensko, ob 
čertlrih od 16. do 17. ure in ob nede
ljah od 10. do 11. ure. Glede na obisk 
in zanimanje bralcev to zaenkrat za
došča, če p« bo knjižnica dočakala no
ve in preurejene prostore, bo lahko 
odprta še več ur tedensko, pač primer
no zanimanju in številčnosti obisko
valcev.

Hotuljsko knjžničarko gotovo po
znajo vsi Hotuljd, Id jih prot vsaj 
enkrat v mesecu zanese v knjižnico. 
To je tovarišica Slavica Rakovnik, ki 
že 18. leto zvesto in prizadevno pro- 
skuša ustreči vsem željam bralcev. Ve
selje jo je gledati, ko z veliko mero 
dobre volje in ljubezni do svojega kul
turnega poslanstva p» najboljših mo
čeh vodi knjižnico. Za svoje pleme
nito delo je že leta 1979 prejela za
služeno najvišje priznanje, ki ga lahko 
dobi amaterski kulturni delavec na 
Koroškem — zlat Vorančev sprominek. 
Upamo in želimo ji, da bi še dolgo 
■in usprošno stregla hotuljskim ljubite
ljem dobre in potrebne knjige!

Miroslav Osojnik

ed e n  od načinov  b o ljšan ja  p isn e 
ga in  govornega iz ražan ja  k o n 
čan. U pam o, s te  se  k a j naučili.

NARAVNOST
N aravnem u  slogu se  u p ira jo : 
— modne besede in fraze (če

n ova  beseda n azo rn eje  izraža n e 
ko  m isel, n a tan čn e je  op rede lju je  
k ak  po jem  ali je  s ta ri en ak o v re 
dna, z n jo  jezik  obogatim o, in  jo

SPLOŠNOIZOBRAŽEVALNA KNJIŽNICA 
KOTLJE

JEZIK NAŠ VSAKDANJI
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uporab ljam o; če n i enakovredna 
u s ta ljen em u  izrazu, se j i  r a je  iz
ogibam o; npr.: p rim a, stih ija , 
štos itd .)

— večalna jezikovna sredstva  
npr.: — presežn ik i: n a jv zo rn e j-  
ši sin, abso lu tno  p rav ilen

— ela tiv i (to  je  s topn ja  p rid ev 
n ika b rez p r im e rja v e ): p re s re č 
na m ati, p rek rasn a  kn jig a

— p re tira n i p r ila s tk i: velepo
m em ben, n ev e rje ten , n enado
m estljiv

— prislovi: do pičice na tanko , 
do k ra ja  p>ošten, d ivno

— pom anjševaln ice: p r i  o d ras
lih  lju d e h  je  n en a rav n o  govori
ti o obrazku , ročicah, nožicah.

PRIM ERN OST
P ri  p isan ju  in  g ovorjen ju  m o

ram o upoštevati tu d i funkciona l
no zv rst jezika . D rugače bom o 
nap isali časopisni članek  k o t le 
poslovni spis.

B eseda v  s trokovnem  ali znan
stvenem  sestavku  se  zelo loči od 
jezikovnega iz raza v  u radnem  
dopisu  ali v  poslovnem  pism u.

Zopet d rugače je  u b ra n a  bese
da v  m edsebo jnem  pogovoru  ko t 
na govorn iškem  odru .

P a tu d i v  is ti funkcionaln i 
zv rsti jez ika  so velike  razlike: 
d rugače se pogovarja jo  d ijak i 
m ed seboj ko t v o jak i in  delavci.

In  če p risluhnem o  govorici 
istega človeka v  pogovoru z ra z 
ličn im i ljudm i, bom o ugotovili, 
da se od  sobesednika d o  sobe
sedn ika sp rem in ja .

FILA TELIJA  FILA TELIJA  F1LA

FILA TELIJA  FIL A T E L U A  FILA TELIJA  FILA TELIJA  FIL A

R A D O S T  E V R O P E
S r e č a n je  o t r o k  E v r o p e  p o d  Im e n o m  

» R ad o s t E v ro p e«  j e  t r a d ic io n a ln a  m e d 
n a r o d n a  p r i r e d i t e v  p r i j a t e l j s t v a  in  so 
l id a r n o s t i  o t ro k .  P o b u d n ik ,  u s ta n o v i
te l j  in  g o s t i te l j  s r e č a n ja ,  k i  j e  v s a k o  
le to  v  z a č e tk u  o k to b r a ,  j e  m e s to  B e o 
g ra d .  L e to s  so  s o d e lo v a li  o tro c i  iz  š te 
v i ln ih  e v r o p s k ih  d rž a v , k i  ta k o  i z r a 
ž a jo  s o l id a rn o s t  z  o t r o k i  v s e g a  s v e ta  
in  se  p r e k  p e s m i in  p le s a  m e d s e b o jn o  
s e z n a n i jo  in  p o s ta n e jo  p r i j a te l j i .

S k u p n o s t  J P T T  že  v e č  l e t  v  s o d e 
lo v a n ju  s  s v e to m  s r e č a n ja  Iz d a ja  po  
d v e  p r i lo ž n o s tn i  p o š tn i  z n a m k i.  L e to s  
s ta  t i  d v e  v r e d n o s t i  z a  8 in  13 d in a r 
je v .  Z a  o b e  s ta  b i l i  u p o r a b l je n i  o t r o 
š k i  r is b i ,  t o k r a t  S a š e  A rs o r s k e g a  iz  
S k o p ja  in  A in a  J a k in e n a  iz  F in s k e .

G ra f ič n o  j i h  j e  o b d e la l  D im it r i je  
C u d o v , n a t i s n i l  p a  j i h  j e  z a v o d  z a  iz
d e la v o  b a n k o v c e v  v  B e o g r a d u  v  t e h 
n ik i  v e č b a rv n e g a  o f s e ta  v  p r o d a jn ih  
p o la h  p o  9.

Z n a m k e  so  b i le  d a n e  v  p ro d a jo  
2. o k to b ra .  I s te g a  d n e  j e  b i l  d a n  v 
p ro d a jo  tu d i  p r i lo ž n o s tn i  o v i te k  o z iro 
m a  o v i te k  p r v e g a  d n e  iz d a je  F D C .

Z A N IM IV O S T I
D o  le ta  1830 p is e m s k ih  o v i tk o v  še  

n is o  u p o r a b l ja l i .  P o š i l ja te l j  p is m a  je  
p is a l  n a  n o t r a n j i  s t r a n i  p a p i r ja ,  g a  
u p o g n il  in  n a  č is t i  z u n a n j i  s t r a n i  z a 
p is a l  n a s lo v . A n g le ž  B re w e r ,  p r o d a ja 
le c  k n j ig ,  j e  m e d  p rv im i  z a č e l  ro č n o  
iz d e lo v a t i  o v i tk e .  K e r  j e  b i l  n je g o v  
o v i te k  z v e s e l je m  s p r e j e t  n a  lo n d o n 
s k e m  tr ž iš č u ,  j e  z a č e l z  m n o ž ič n o  p r o 
iz v o d n jo . S o d o b n a  p ro iz v o d n ja  o v i t 
k o v  j e  v e l ik a n s k a :  n a  Š v e d s k e m  za  
n j ih o v o  iz d e la v o  p o r a b i jo  n a  le to  20 
t is o č  to n  p a p i r j a ,  o d  te g a  90 o d s t. z a  
n o t r a n j e  p o t r e b e  a li  2,2 k g  n a  p r e b i 
v a lc a .  S le d i jo  Z R  N e m č i ja  z  1,2, Š p a 
n i ja  z  0,5 k g , N o rv e š k a  z  1,5 k g , F r a n 
c i ja  s p r ib l iž n o  1 k g  n a  le to .  V  s v o ji  
d o lg i z g o d o v in i s e  j e  o v i te k  s p re m i

n ja l  g le d e  v e lik o s ti ,  b a r v e  in  d ru g e g a ,  
k a r  o m o g o č a  b o l jš o  p ro d a jo .

O  D O P L A C IL N IH  Z N A M K A H
N a  s e p te m b r s k e m  z a s e d a n ju  s k u p 

š č in e  ju g o s lo v a n s k ih  P T T  (8. s e p te m 
b ra )  so  b i la  m e d  d r u g im i n a  d n e v n e m  
re d u  tu d i  v p r a š a n ja  e m is i js k e  p o l i t ik e  
s k u p n o s t i  J P T T , p a  tu d i  p ro b le m i v  
z v e z i z  i z d a ja n je m  d o p la č i ln ih  z n a m k . 
V z v ez i s te m  j e  b ilo  n a lo ž e n o  s t r o 
k o v n i  s lu ž b i S J P T T , n a j  n a d a l ju je  z a 
č e te  p o g o v o re  s  p r i s to jn im i  d ru ž b e n o 
p o l i t ič n im i s k u p n o s tm i ,  d a  b i  s  p o 
s to p k o m  d o g o v a r ja n ja  in  s p o ra z u m e 
v a n ja  d o s eg li re š i te v ,  s  k a te r o  b i  b o 
d o č e  e m i t i r a n je  d o p la č i ln ih  z n a m k  
o m e ji l i  n a  ra z u m n o  in  s p re je m l j iv o  
m e ro .

V s e k a k o r  j e  v  o k v ir u  t e h  a k t iv n o s t i  
z e lo  v a ž n o  o p o z o r it i  p r i s to jn e  d r u ž b e 
n o p o li t ič n e  s k u p n o s t i  n a  v so  r e s n o s t  
o r g a n iz a c i j s k ih  in  te h n o lo š k ih  p r o b le 
m o v , k i  so  n a  p o d ro č ju  p o š tn e g a  p ro 
m e ta  p o v z ro č e n i  s  č e z m e rn im  o d lo č a 
n je m  o u v e d b i  in  i z d a ja n ju  d o p la č i l 
n ih  z n a m k , s k a te r im i  se  o z n a m u je jo  
p o l i t ič n i  d o g o d k i in  d r u ž b e n e  p r i r e 
d i tv e .  f. u .

REKREACIJA IN ŠPORT

KOROŠKI 
KINEMATOGRAFI 

V NOVEMBRU

K oro šk i k in em a to g r a fi Crna, Ž erja v , 
M ežica , P r e v a lje , R a v n e , D ravograd , 
ln  S lo v e n j G radec bod o  n o v em b ra  
p red v id o m a  p r e d v a ja li n a s le d n je  f i l 
m e :

L JU B E Z E N  IN  N A B O J, I ta lija n sk i  
v e ster n  — do  9. 11.

PO LIC IJA  PR O TI G A N G ST E R JEM , 
Ita lija n sk a  k r im in a lk a  — do  9. U .

R E SN IČ N E  Z G O D BE III, n em šk a  
e ro t ič n a  k o m ed ija  — 3. do  17. 11. 

N O R A  D IR K A , fra n co sk a  k o m ed ija
— 8. d o  17. 11.

E R O G ENA  Z O N A , d o m a ča  e ro tič n a  
k o m ed ija  — S. do  22. U .  

N E D O SE G LJIV I M O ST, am e r išk i
v o jn i f ilm  — 11. do  24. 11.

L A D JA  SM R T I, a m er išk a  dram a — 
12. d o  25. 11.

V E L IK A  G N E Č A , Ita lija n sk i p u sto 
lo v s k i f ilm  — 13. d o  24. 11.

Z A  N A J U  D V A , fra n c o sk i k r im in a l
n i f ilm  — 17. do  30. 11.

N E U S T R A Š N I, a n g le š k i v o jn i film
— 17. 11. d o  2. 12.

A M ER IŠK I G IGOLO, a m e r išk a  lju 
b e z en sk a  dram a — 18. do  30. 11.

F A N T A Z IJA , a m e r išk a  b a rv n a  r i
sa n k a  — 18. 11. d o  2 . 12.

U R A G A N , a m . lju b e ze n sk i sp e k ta k e l
— 18. 11. d o  2 . 12.

B E G U N K E , n e m šk a  ero tič n a  k o m e 
d ija  — 18. 11. d o  2. 12.

R D EČA M A SK A , h o n g k o n šk t a k c ij 
sk i f ilm  _  i s .  i i .  do  6. 12.

P R E L U K N JA N I D O L A R, ita lija n sk i  
v e ster n  — 20. 11. do  7. 12.

V  V R TIN C U , a m er išk a  b a rv n a  d ra-  
m a — 21. u .  do  0. 12.

ABC o  L JU B E Z N I IN  S E K S U , a v 
stra lsk i za b a v n i f ilm  — 22. 11. do  J. 12.

S e r i f  v  d o l i n i  n i l a ,  ita lija n sk i  
P u sto lo v sk i f ilm  — 25. 11. do  8. 12.

N E  VERJEM I N IK O LI PO ŠT EN E M U  
“ A T U , k a n a d sk a  b a rv n a  k o m ed ija  —  
20. 11. do  7. 12.
, PO K A N A L U  DO Z L A T A , a n g le šk a  
K rim inalka — 27. 11. do  10. 12.

t a  V R A Ž JI JA Z Z , a m er išk i g la sb e 
n i f i lm  — 28. 11. do  13. 12.

ŠPORT V TOZD STROJI IN  
DELI

2. 10. 1981 so se delavci — no
gom etaši oddelka m ontaže stiskal
nic srečali na 3. tradicionalnem  
srečan ju  v nogom etu v Libeličah. 
Ze tre tje  leto zapovrstjo  so se do
govorili, da se bodo pom erili med 
seboj v nogom etni tekm i, ki im a 
prestižen pom en za vsako ekipo.

Ekipe so sestav ljali »profesio
nalci« v  nogom etni veščini (regi
s tr iran i ali nekdaj registrirani) te r  
»čisti am aterji«  (nepoznavalci no
gometa).

R ezultat je  b il tu d i tem u p r i
m eren: zm agali so »am aterji« z 
2:1. Ig ra li so za pokal »kišta pira«, 
zato je  bila tekm a na zelo kako
vostni ravn i prvoligaškega nogo
meta.

T akšnih srečanj si vsi am aterji 
še želijo, zato jih  bodo igrali v sa
ko leto. Sodelovalo je  26 nogome
tašev in  p rav  toliko šaljivcev.

A nton G arb, rek rea to r 
TOZD stro ji in  deli

ATLETIKA

29. in  30. avgusta je  bilo v Ce
lju  posamično prvenstvo za sta 
re jše  m ladince in  m ladinke. Naši 
tekm ovalci so se izkazali, saj so 
osvojili k a r  9 m edalj. K adiš je  bil 
1. v skoku v daljavo, 2. v teku na 
110 m  z oviram i in  2. v troskoku, 
H ovnik je  zasedel 3. mesto v teku 
na 200 m in 4. na 100 m, Pečnik je  
bil 3. v teku  na 3000 in 5000 m, 
tre t ja  je  b ila  še šta fe ta  4X400 m. 
P ri m ladinkah je  A ndreja Vauče 
osvojila 1. m esto v teku  na 100 m 
in 4. v teku  na 200 m. Zora S re- 
denšek je  bila 3. na 100 m, 5. na 
200 m in 4. na 400 m.

Istega dne je  bilo v M ariboru 
prvenstvo SRS za m lajše m ladin
ce. Dobro 4. m esto je  osvojil F ranc 
K rof v teku  na 3000 m.

4. in 5. septem bra je  bilo v No
vi Gorici posam ično prvenstvo 
S lovenije za člane in  članice. P rv i 
dah sta  se izkazala V aučetova in 
L adra z uv rstitv ijo  v finale v te 
ku na 100 m, k je r  sta osvojili 4. 
ozirom a 6. mesto. Š tafeta  4 X 100 m 
(Sredinšek, Vauče, Ladra, L ih te- 
neger) pa je  zasedla 3. m esto z 
rezultatom  50,84. Drugi dan se je  
dobro uv rstil K otnik, ki je  v teku 
na 400 m z oviram i zasedel 5. m e
sto (57,55). P rav  tako je  bil 5. K a
diš v teku  na 110 m  z oviram i

(15,71). L ih tenegerjeva je  b ila  2. v 
skoku v višino (173 cm), bronasto  
m edaljo  pa je  osvojila še šta fe ta  
4X400 m  (Ladra, Vauče, H erm an, 
Sredinšek).

12. 9. 1981 je  bilo v Celju finale 
AP Slovenije za mladince. V teku 
na 100 m  je  bil H ovnik 4. (11,3), 
p rav  tako  je  b il 4. Kadiš na 110 m 
z oviram i (16,0). K rof je  bil 6. v 
teku na 1500 m, K adiš pa je  zm a
gal v skoku v daljavo  (665).

4. 10. 1981 je  bilo v C elju  finale 
pokala Jugoslav ije  za mladince. 
Od naših  atletov  je  nastopil samo 
M atko Kadiš, ki je  osvojil 3. m e
sto v teku  na 110 m  z oviram i 
(15,80) in 4. m esto v  skoku v  da
ljavo  (666).

M itja K adiš

Velenje, 3. Janez Cerar, FAM L u
kovica.

2. kategorija do 1000 ccm
1. G riša K ersnik, FAM Lukovi

ca, 2. Jože M esareč, Š lander Ce- 
1. Silvo Razgoršek, AMD R avna  

lje, 3. R om an Mejaž, ZSAM Celje.

3. kategorija nad 1000 ccm
R udi Ram šak, AMD Ravne.
2. S rečko Prcač, AMD L itija, 3.

4. kategorija ženske
1. Zvonka K rvina, FAM Luko

vica.

Ekipna uvrstitev
1. Silvo Razgoršek — R udi R am 

šak, AMD Ravne, 2. G riša K ers-

8. TURISTIČNI AVTORALLY
— RAVNE 81 V OKVIRU 

PRVENSTVA ŠTAJERSKA 81
V organizaciji AMD Ravne, D ra

vograd, Slovenj G radec in R adlje 
je  bil izveden 8. tu rističn i avto- 
rally  dne 26. 9. 1981.

P roga je  bila dolga 120 km  s 
skupno 5 spretnostn im i vožnjami. 
Dve sta  bili na Ravnah, ena v Čr
ni, ena v Slovenj G radcu in  ena 
v Vuzenici.

Rezultati:
1. kategorija do 750 ccm
1. Alojz M lakar, AMD Slov. B i

strica, 2. B ranko Amon, ZSAM

nik — C erar, FAM Lukovica, 3. 
S tefan  A rhanič — Rom an Mejač, 
ZSAM Celje.

Generalna uvrstitev
1. G riša K ersnik, FAM Lukovi

ca, 2. Silvo Razgoršek, AMD R av
ne, 3. Jože M esareč, AMD Š lan
der, Celje.

Vsi nastopajoči vozniki so p re 
je li p rak tične nagrade, ki so jih  
p rispevale OZD M uta G orenje, 
Fekro  Gorenje, T ovarna kos in s r 
pov Lovrenc na Pohorju, P etro l 
R avne in  OZD občine Slovenj 
Gradec.

A vguštin  Knez

Planinci na slovesnosti pri dom u na K rvavcu  — Gospinci 1480 m
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Križišče pred glavnim vhodom v železarno  — koliko nesreč še, da se 
bodo strokovnjaki domenili za semafore

OBVESTILO
Letna sezona oskrbovanih planinskih postojank je pri 

kraju in tako smo 13. oktobra 1981 zaprli kočo na Narav- 
skih ledinah. Bo pa koča odprta in oskrbovana prek zim
ske sezone ob sobotah, nedeljah in praznikih, zato vabimo 
vse planince in ljubitelje narave, posebno pa vse tiste, ki 
ste že doslej zahajali na to idilično planinsko postojanko 
sredi zelenih gozdov, da jo tudi pozimi kar največkrat obi
skujete.

Da bi lahko izbrali primernega oskrbnika koče na Na- 
ravskih ledinah za zimsko sezono 1981—1982 in za letno 
sezono 1982, vabimo k sodelovanju vse interesente, po 
možnosti starejše.

Prijave zbirata:
Drago Cvitanič, Cečovje — Navrški vrh (tel. 2R 244) in
Martin Pšeničnik, Cečovje 35 (tel. 2R  539).

Odbor PD Ravne na Koroškem
■■

I. REPUBLIŠKO  
TEKMOVANJE 

UPOKOJENCEV SLOVENIJE V 
NABIRANJU GOB

Zveza d ruštva  upokojencev Slo
venije  in  o rganizator DU Celje sta
3. oktobra izvedla p ri A rclinu, 
V ojniku, Š m artnem  v Rožni dolini 
in  P etriču  v okolici C elja I. r e 
publiško tekm ovanje upokojencev 
Slovenije v n ab ira n ju  gob. U de
ležilo se ga je  42 trič lansk ih  ekip. 
Tekm ovalci so m orali v  dobri u ri 
n ab ra ti čimveč v rs t užitn ih  in  ne
užitn ih  gob.

Ekipo DU R avne so sestavljali: 
F ranc Ivič, F ranc Janše  in Alojz 
N abernik. Ekipo je  vodil p redsed
n ik  d ruštva  Jože Sotošek.

T ričlansko sodniško kom isijo pa 
so sestav ljali: član M ikološkega 
d ruštva  Slovenije, član G obarske 
družine Celje in p redstavn ik  Zve
ze d ruštev  upokojencev Sloveni
je. Tekm ovalci so m orali ob za
k ljučku  tekm ovan ja p reda ti te j 
kom isiji po dva p rim erka gob od 
vsake vrste.

N ajuspešnejši so b ili tekm oval
ci DU Slovenj Gradec, ki so v eni 
u ri nab ra li 86, DU V ojnik pa 85 
v rs t gob. Ekipa DU R avne se je  
uv rstila  na 11. mesto, nab ra la  pa 
je  66 v rs t gob.

V sekakor so se m orali vsi tek 
m ovalci p rav  pošteno potruditi, da 
so v tako  k ra tkem  času nab ra li 
toliko v rst gob.

Zvezi d ruštva  upokojencev Slo
ven ije  pa je  treb a  dati priznanje, 
da je  vk ljučila  v tekm ovanje tu 
di to  zv rst dejavnosti.

E. W lodyga

HUMORESKA:

P od  m o jim  oknom  ra s te  veliko 
drevo, vse po lep ljeno  z oglasi. 
Tako zm eraj vem , kdo je  izgubil 
psa, kdo  je  našel tu jo  m ačko, kdo 
se s kom  sestaja , kdo se s kom  
razhaja , ka j se poceni p rodaja . 
B erem  te  oglase, si p rep isu jem , 
p rav z ap rav  m i je  to  hobi. Celo 
sodobno je. N edavno sem  npr. 
opazil oglas: »Poceni se p ro d a
ja  . . .  n ap re j je  bilo s trgano) 
. . .  te lefon  . . .  (š tev ilka  te lefona 
je  b ila  o h ra n je n a ) . K aj in  zakaj 
se poceni p ro d a ja  n isem  m ogel 
razb ra ti. Z av rtim  navedeno  š te 
vilko.

UREDNIKOVA 
OBVESTILA

T ri stva ri je  treb a  povedati.
Prvič. — Z aradi pom anjkan ja 

pap irja  bo m orda F užinar v p r i
hodnje tan jši. Če nočemo krčiti 
vsebine, bomo m orali bolj kot do
slej posnem ati je d rn a te  Š partance 
in  Ju lija  C ezarja, ki je  o izidu n e
ke b itke  sporočil R im ljanom : 
»Prišel, videl, zmagal.«

Drugič. — P ri F užinar ju  tra ja  
precej časa od p reda je  g rad iva t i 
skarn i do izida, Novice so h itre j
še. Zato, in k e r  Novice redkokdaj 
dolgovezijo, se n i čuditi nasve
tom : »Izdajajm o več Novic, m anj 
F užinar j a.« O tem  se m oram o 
zm eniti na jkasne je  do konca no
vem bra, da potem  sestavim o n a 
č rt za p rihodn je  leto.

Tretjič. — Športnih, ku ltu rn ih  
in drugih  p rired itev  je  v k ra ju  in 
občini preveč, da bi mogli slediti 
vsem ; sploh p ri športn ih  rezu lta 
tih  je  sm ešno b iti ak tualen  s 14- 
dnevnikom . V obliki brzojavne 
kronike pa b i jih  lahko nanizali, 
če bi o n jih  dobivali h itre  in za
nesljive podatke, a jih  ne. Zato 
beležim o predvsem  tisto, k je r  je  
kakorkoli udeležena železarna.

Še napre j to rej vabim o rek re- 
a to rje  in  k u ltu rn e  an im ato rje  po 
tozdih in  del. skupnostih, naj 
sproti pošiljajo  kopije poročil o 
svojem  delu na uredništvo. O bjav
lja li jih  bomo kot doslej.

U rednik

»Zdravo,« rečem . »Vi poceni 
p rodaja te?«

»Da, da,« odgovori glas iz s lu 
šalke. »D ajem  sko ra j zastonj.«

»Za koliko?« vprašam . »V 
kakšnem  stan ju?«

»D vajset rubljev ,«  o dv rne  glas. 
»V odličnem  stan ju .«

»Dobro, bom  razm islil.«
»Da ali ne?« zap re ti m oj sogo

vo rn ik . »Zelo je  zanim iva.«
»Vzamem,« m i u ide nenadom a. 

»Kje in  kdaj lahko  dobim ?«
»Vaš naSiOV?« v p raša  on. »Za

ston j vam  bom  dostav il na dom.«
Čez eno u ro  je  nekdo pozvonil.

O dprl sem , p re d  m eno j je  stal 
m ošk i s š iro k im  nasm ehom .

»Dajte!« pom olim  roko. »Kje
je?«

»P lačajte vnapre j!«  reče  človek. 
»Spodaj je, p red  vhodom .«

D al sem  m u d v a jse t rub ljev . 
S top ila  sva dol. P re d  vhodom  je 
s ta l osel, p riv ezan  n a  stopnišče.

»Ejga,« pokaže n a  osla. »Zdaj 
je  vaš.«

»Odkod?« sem  v p raša l b rez 
zveze.

»Iz s re d n je  Azije,« m i veselo 
po jasn i m oški, »p ripeljal ga je  
n ek i geolog.«

»Zakaj ga p rodaja te?«
»Ni m i več potreben,«  odvrne 

b ivši oslov lastn ik , »živi m rtv i 
k ap ita l. Sam o v b rem e je. K oliko 
h ran e  po trebu je! Ko začne rigati, 
se zbere vsa M oskva. In  n e  m o
reš n ikam or po tovati. V M oskvi 
pa, k am  boš p riše l na njem ?«

Svojega osla sem  odpeljal v 
sosedovo garažo. Ko sem  prišel 
dom ov, sem  še en k ra t p reb ra l 
oglas. B eseda osel je  to re j tis ta , 
ki je  n a  og lasu  m an jk a la  . . .

Vzel sem  p ap ir  in  nap isal: zelo 
poceni p ro d a jam  . . .  te lefon  . . .  
in  ga p rilep il na drevo.

M im ogrede, m orda  p o tre b u 
je te?

(P rev .: a r)

SLOVO
Čas teče neizprosno, u re  se ne 

da ustav iti.
Tako, dragi sodelavci, je  prišel 

čas, da sem zapustil I. izmeno v 
jek larn i II. in  d ruge sodelavce. Še 
vedno sem z vam i, če ne drugače 
pa v san jah  delam o skupaj. Ob 
srečanju , ki je  bilo na m ojem  do
mu, ste  m e zelo presenetili. Z a
hvalju jem  se vam  za vašo veliko 
pozornost, k i ste m i jo  izkazali, in

I z d a ja  d e la v s k i  s v e t  Z e le -  
ž a r n e  R a v n e  k o t  1 4 -d n ev n ik  

v  n a k la d i  5500 izv o d o v , 
j U r e ja  u r e d n iš k i  o d b o r :  J o 

že  G ru d e n ,  S e a d  K a ra d ž a ,  
T o m a ž  K e rn , M a r ja n  K o la r , 

O lg a  R a d o v ič  
l G la v n i in  o d g o v o rn i u r e d 

n ik  M a r ja n  K o la r  
T e le fo n  861 131, In t. 304 

T is k a  C G P  V e č e r , M a r ib o r  
G la s ilo  Je  p o  7. to č k i  1. o d s t. 
36. č l. z a k o n a  o  o b d a v č e n ju  
p ro iz v o d o v  in  s to r i te v  v  p r o 
m e tu  (U ra d n i l i s t i  S F R J , š t. 
33/72) in  m n e n ju  s e k r e t a r i a 
ta  z a  in f o r m a c i je  S R S  š t. 
421-1/72 p ro s to  p la č i la  p r o 

m e tn e g a  d a v k a

za tra jn o  darilo, ki me bo vedno 
spom injalo na delo in na vas, so
delavce prve izmene, te r  druge. 
Menim, da n iste zaprli v ra t, ko 
ste odšli z m ojega doma, da se bo
ste še vedno vračali. V rata so vam  
na stežaj odprta.

Želim  vam, sodelavci, obilo d ru 
žinske sreče in zadovoljstva, v že
lezarn i pa dosti uspeha in  m ed
sebojnega razum evanja te r  člove
ških odnosov. Še en k ra t se vam  
za vse najlepše zahvalju jem  in 
vas pozdravljam  s srečno. P rid ite  
še kaj!

Vaš nekdan ji delovodja 
in sodelavec Jože Poberžnik

Z A H V A L A

Ob odhodu v pokoj se vsem 
sodelavcem  stro jnega rem onta 
TOZD stro jno  gradbenega vzdrže
v an ja  zahvalju jem  za p rije ten  po
slovilni večer. Isk rena hvala tud i 
za darila, posebej za tisto, ki so 
ga sodelavci z mnogo truda  sami 
izdelali. Vedno me bo spom injalo 
na dni, ki sem jih  preživel v to
varni. P rav  tako hvala sind ikatu  
za izkazano pozornost in darila.

Sodelavcem  želim  tud i v bodoče 
veliko sreče p ri delu.

Vinko Merc

Z A H V A L A

Ob izgubi d rage  m am e in  b a 
bice Marije Zupanc se toplo 
za h v alju jem  vsem  sosedom, 
znancem  in  drugim , k i so nam  
v težk ih  tre n u tk ih  priskočili na 
pomoč. Z ah v a lju jem  se sodelav
cem  in  sosedom  te r  vsem  d aro 
valcem  cvetja , govo rn iku  A vgu
stu  š tr e k l ju  za poslovilne bese
de, duhovn iku  za obred, pevcem  
DU P rev a lje  za žalostinke kak o r 
tu d i vsem , k i so jo  sp rem ili na 
n je n i zadn ji poti.
Žalujoči: hči Lojzka z družino  

te r  d rugo  sorodstvo

Z A H V A L A

H valežni za izkazano čast po
kojnem u Ignacu Gradišniku in za
izraženo sožalje, se vsem, poseb
no pa G asilskem u d ruštvu  Ravne 
na K oroškem  iskreno zahvalju je
mo.

Vsi njegovi

Fotografije za to številko so 
prispevali: P. M etulj, S. Jaš, fo- 
tokrožek OŠ Prežihov Voranc, F. 
Rotar, Z. S trgar, F. K am nik

A rlu r  Džailan

Radovednost


